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Filele calendarului ne arata că am 
intrat în ultima lună a anului 1968. 
In curînd întreprinderile industriale 
ale judeţului nostru vor trebui să-şi 
facă bilanţul realizărilor în cel de-al 
treilea an al cincinalului. Dar pînă 
atunci să vedem în penultima treap
tă a acestui an care au fost .rezul
tatele obţinute de colectivele între
prinderilor. Pe 11 luni producţia 
globală s-a realizat în proporţie de 
101,2 la sută, obţinîndu-se un spor 
de producţie, faţă de anul precedent, 
de 866 milioane lei, din care 76,1 
la sută pe seama productivităţii 
muncii.

Una din sarcinile majore ale în
treprinderilor este şi îndeplinirea 
planului de export. Pornind de la 
procentul de îndeplinire al acestui

Valenţele unei consfătuiri
Răspunzând unor necesităţi, Consiliul judeţean al 

sindicatelor a organizai, recent, ia Cisnădie o consfă
tuire de două zile cu activul cultural din judeţ (res
ponsabili ai comisiilor muncii cultural-educative din 
întreprinderi, directori de cluburi, bibliotecari, instruc
tori metodişti).

i a  consfătuire au participat tovarăşii Nicolae Oniga 
— membru al Comitetului Executiv al Uniunii Gene
rale a Sindicatelor, şeful comisiei pentru activitatea 
cultural-cducalivă de masă, loan Munteanu — membru 
în biroul Comitetului judeţean de partid, şeful secţiei 
propagandă. Constantin Bota — preşedintele Consiliu
lui judeţean al sindicatelor, Costin Ştefănescu — cer
cetător ştiinţific la Institutul pedagogic Bucureşti, 
Mircea Ioánid — cercetător principal la Centrul Ştiin
ţific de documentare al Academiei Republicii Socialiste 
România, Atanase Lupu — şeful sectorului metodică la 
Biblioteca de Stat Centrală Bucureşti, Dumitru Nico- 
laescu '— preşedintele judecătoriei Sibiu, activişti sin
dicali.

Expunerile prezentate au relevat principalele sarcini 
de plan cultural-educative ale sindicatelor în perioada 
actuală privind mobilizarea oamenilor muncii !a cu- 
jjogşjoyea şî înfăptuirea politicii partidului« ia cu
noaşterea şi promovarea eticii noastre socialiste. Au 
iost subliniate principiile metodologice în lumina că
rora pot fi găsile şi generalizate metode şi procedee 
de muncă eficiente.

Intercalarea în program a unor acţiuni culturale spe- 
ciiice muncii sindicale a dat consfătuirii şi un carac
ter agreabil. Seara de poezie „Minulescu", prezentáld 
de clubul .Independenţa", spectacolul artistic dat de 
Casa de cultură a sindicatelor din oraşul gazdă, sau 
impresionantele momente ale întilnixilor cu scriitorul 
Paul Constant, artistul emerit Castel Rădulescu şl com
pozitorul Gheorghe Şoima au dovedit practic modul de 
organizare şi desfăşurare a unor activilăti ce se cer.

In cele ce urmează vom reda pe cit posibil esenţa 
celor mai importante probleme care au făcut subiectul 
consfătuirii.

Adultul — eiev 
la şcoala eticii

Se spune adeseori: „Ăsta-i el şi 
n-ai ce-i face" sau „Fiecare pasare 
pe limba ei piere" — generalizări pe 
baza unei îndelungate experienţe a 
spiritului popular. Incontestabil că 
asemenea ziceri sintetizează multă 
înţelepciune dar extinderea lbr pe 
planul moralei, dincolo de anumite 
limite poate duce la concluzii edu
cative eronate. Mai ales cînd e vorba 
de oameni maturi ele duc la o pre
judecată, ce se mai întîlneşte une
ori — adultul nu mai poate fi edu
cat. Nimic mai greşit. Viaţa dove
deşte că lucrurile stau altfel. Ba 
mai mult, cercetările în acest dome
niu sínt surprinzătoare: mediul cel 
mai favorabil educaţiei este adultul 
între 20 şi 40 de ani pentru că a- 
ceasta este vîrsta marilor sinteze, 
perioada reconsiderării şi prelucrării 
Superioare a experienţei căpătate, a 
integrării conştiente în social. Evo
luţia stărilor psihice şi în special 
motivaţia nu se opreşte pe treapta 
adolescenţei. Procesul dezvoltării 
personalităţii continuă prin recu
noaşterea şi asimilarea intereselor so
cietăţii, a idealurilor comune. La a- 
ceastă vîrstă, rezonanţa opiniilor co- 

• t e ctivului .este mai puternică, înţele-

socialismului impune ritmuri de dez
voltare neîntîlnite încă. Schimbările 
în structura şi suprastructura socie
tăţii se succed rapid. De aici izvo
răşte necesitatea „aducerii la zi“ a 
fiecărui muncitor în domeniul infor
mării de specialitate şi bineînţeles 
pe planul culturii sale generale şi 
al ţinutei etice. Aceasta reclamă ca 
oamenii chemaţi să înfăptuiască, pe 
linie sindicală, actul de difuzare a 
culturii in masă, pe lingă o pregătire 
temeinică să dispună de multă pers
picacitate, să-şi vadă activitatea 
prospectiv în lumina documentelor 
elaborate de partidul şi statul nos
tru. Cunoscînd ceea ce-i esenţial în 
munca de promovare a normelor ce 
reglementează raporturile Sociale 
dintre oameni vor găsi şi metodolo
gia corespunzătoare. în acest sens 
nu sínt şi nimeni nu poate da re
ţete. Ca principiu insă trebuie sub
liniat că baza eticii noastre este 
munca. De aici şi aici trebuie să 
acţioneze în primul rind sindicatele. 
Fără doa/ şi poate că există şi alte 
laturi ale comportării angajaţilor 
care nu trebuie neglijate (în fami
lie, pe stradă, etc.) dar de acestea se 
ocupă şi alte organe (unele specia
lizate chiar). Atunci cind apare Ia 
cineva discrepantă între atitudinea 
din fabrică şi cea din afară inter- 
venlia in interesul muncii si păstrfi-

muncă (vîrstă, sex, .meserii, nivel de 
pregătire), deosebiri <ce nu pot fi ne
glijate, dar trebuie văzută şi folo
sită în primul rind trăsătura de 
unire din interiorul acestora.

Cercetările sociologice, şi nu nu
mai ele, arată că aproape fiecare 
grup sau microgrup social îşi are 
oamenii lui mai autoritari, care ştiu 
să se facă ascultaţi chiar dacă nu 
au funcţii. Descoperirea şi folosirea 
inteligentă a unor asemenea „lideri" 
neoficiali nu poate decit să facă un. 
serviciu activităţii cultural-educative.

(Continuare în pag. a 11-a)

DOREL FLORIAN 
membru în biroul executiv al 
Consiliului jiwieţean al sindi
catelor cu problemele muncii 

cultural-educative de masă
TRAIAN SttJCIU

plan, de 102,3 la sută, putem apre
cia că în general a existat preocu
pare din partea majorităţii colecti
velor de a se achita onorabil de 

. această sarcină. La fel şi faţă de 
contractele scadente, planul a fost 
depăşit cu peste 30 milioane lei. O 
contribuţie deosebită la aceste reali
zări au adus-o: uzina „Balanţa" Sí

in industria judeţului
biu, „Carbosin" Copşa Mică, Uzina 
chimico-metalurgică Copşa Mică, 
„Vitrometan" Mediaş, Industria căr
nii, Uzina mecanică Sibiu, Antrepo
zitul frigorific şi altele. Acestea au 
toate condiţiile asigurate de a-şi în
deplini planul anual de export îna
inte cu multe zile de încheierea 
anului.

Ceea ce trebuie scos însă în evi
dentă este faptul că un număr des
tui de mare de întreprinderi din ju 
deţ nu au reuşit să-şi îndeplinească 
planul la export pe cele 11 luni. 
Cea mai mare nerealizare apare la 
întreprinderea forestieră Sibiu (91,2 
la sută). Unitatea are dificultăţi şi 
în realizarea planului său de pro
ducţie, dar şi la sortimentul la care 1 
a fost îndeplinit planul exportul nu 
s-a făcut la limita sarcinilor sta
bilite.

Cauze mai puţin obiective de ne- 
îndeplinirea planului de livrări că
tre beneficiarii externi au existat şi 
la Fabrica de geamuri şi uzina 
„Emailul roşu" din Mediaş, prezen- 
tind cam acelaşi procent de nerea
lizare, 4,3 la sută şi respectiv 4,2 la 
sută. Aici există condiţii ca în a- 
ceastă lună să. se recupereze rămi- 
nerile în urmă şi sa se realizeze în
tregul plan de export în termen, 
mai ales că a fost vorba doar de 
lipsa unor mijloace de transport şi 
de punerea în funcţiune a unor u ti- . 
laje noi.

Ca o consecinţă a neîndeplinirii 
planului de producţie pe această pe
rioadă de către Uzina mecanică 
Mîrşa şi Industria laptelui Sibiu, nici 
livrările la export nu au fost ono
rate în termen. La Uzina mecanică 
Mîrşa din lipsa unor capacităţi la 
prelucrările mecanice s-a apelat în 
ultimă instanţă la colaborarea cu 
uzinele „Timpuri noi" din Bucureşti 
şi „Automecanica" Sibiu. Cam tîrziu,

în sala compresoarelor a centralei 
frigorifice de la fabrica „Berea 
Sibiului", cu o capacitate de 
15 000 K cal/oră, se produce „fri
gul", necesar procesului de pro

ducţie
Foto: H. BUCHFELNER

gerea reuşitei sau eşecului încercări
lor acestuia mai adîncă. De ce? Adul
tul ia zi de zi contact direct cu valo
rile etice prin participarea la munca şi 
viaţa colectivului din care face parte. 
Iu  acelaşi timp experienţa personală 
îl ajută să-şi formeze un sistem de 
referinţă propriu verificat în cele 
n a i  diverse împrejurări. Construcţia

rii integrităţii lui este necesară. Tot 
ca principiu e bine, poate, să amin
tim că nu există muncă de educaţie 
în general, ea trebuie să vizeze sco
puri concrete, finalizări apropiate în 
timp (acestea încadrîndu-se desigur 
în idealul etic general).

Un lucru de asemenea important: 
eterogenitatea marilor colective de

VA  INFORMAM DESPRE:

O  iniţiativă 
lăudabilă

căderea zăpezii se preconizează ter
minarea tuturor lucrărilor de ame
najare a pîrtiei, de iluminare a a- 
cesteia şi de instalare a unui tele
sein.

ERICH SIMONIS coresp.

De mulţi ani consiliul asociaţiei 
sportive M ătasea roşie din Cisnădie 
(preşedinte Nicolae Foficaş) a fost 
iniţiatorul şţ organizatorul multor 
excursii şi concursuri de schi. Şi 
pentru apropiatul sezon de iarnă 
consiliul asociaţiei a luat măsuri 
pentru crearea condiţiilor de prac
ticare a sportului printre care re
marcăm iniţiativa amenajării unei 
pîrtii de schi. Pentru amenajarea pir- 
tiei, care se găseşte la cabana „Va
lea Sadului", în apropiere de hidro
centrala Sadu II, s-au depus multe 
ore d e . muncă voluntară, incit locul 
a fost curăţat de lăstăriş. Fină la

m rr:

Amprenta iernii

Foto: Fred NUSS

Generaţie
noua
de ţesători

Avînd în vedere continua dezvol
tare a secţiei covor pluşat a Uzine
lor textile din Cisnădie, de mai bine 
de două luni s-a organizat un curs 
de calificare de scurtă durată în 
meseria de ţesător. La acest curs 
participă peste 50 de tineri absol
venţi ai şcolii generale de 8 ani. 
Mulţi din tinerii cursanţi şi-au în
suşit din tainele meseriei, fiind a- 
jutati de cei mai buni muncitori, 
astfel ca unii dintre ei îndeplinesc 
deja munca de ajutor de ţesător sau 
chiar de ţesător.

Începînd cu dala de 1 decembrie, 
în uzină s-a mai deschis un curs 
de ucenicie la locul de muncă cu 
mai mult de 90 de tineri pentru me
seria de filator în secţia filatură 
semipieptenată, dată recent în func
ţie, precum şi ca ţesători de covoare 
pluşate.

Pentru 
asigurarea 
bunei circulaţii

De cîtva timp, pe unele străzi ale 
Sibiului au apărut nişte lăzi frumos 
vopsite în galben c:u dungi verticale 
roşii. Fiecare ladă conţine circa un 
m. c. de nisip. Asemenea lăzi cu ni
sip pot fi văzute pe trotuare în drep
tul pantelor din Piaţa Unirii, şo
seaua Alba Iulia, strada Bîlea etc. 
Nisipul este destinat a ii împrăştiat 
la pantele respective atunci cînd va 
fi polei sau gheaţă, asigurîndu-se 
astfel buna circulaţie a autovehicu
lelor şi pe timpul iernii.

U n rece
Preludiul iernii se face simţit şi 

în evidenţele contabile ale coopera
tivelor agricole: au început pregăti
rile pentru inventarierile de sfîrşit 
de an. Tocmai pentru a infor
ma cititorii asupra problemelor le
gato de aceste lucrări care se des
făşoară în prezent în toate coopera
tivele agricole de producţie, redac
ţia noastră a organizat pe această 
temă o discuţie la care au partici
pat: economistul Cornel Popescu, vi
cepreşedinte al Uniunii judeţene a 
cooperativelor agricole de producţie, 
economistul Vasile Giorgi, directorul 
Direcţiei teritoriale de control şi 
revizie nr. 15 a Ministerului Finan
ţelor, economistul Izdrailă Dragomir, 
directorul Băncii agricole judeţene 
şi căpitanul Pavel Bindea, de la. In
spectoratul judeţean de miliţie.

Red: La siîrşitul fiecărui an ca
lendaristic, în cooperativele agri
cole de producţie se desfăşoară 
acţiunea complexă de inventarie
re a tuturor bunurilor din aceste 
unităţi. Care este scopul acestei 
lucrări?

Cornel Popescu: Inventarierea de 
sfîrşit de an urmăreşte stabilirea 
precisă a tuturor mijloacelor de pro
ducţie, a materialelor şi a celorlalte 
bunuri din cooperativa agricolă. Se 
verifică, cu acest prilej, concordan
ta dintre inventarul scriptic, cel e- 
videnţiat în actele contabile şi rea
litatea din teren. La o gestionare 
corectă, legală a bunurilor, această 
concordanţă este obligatorie. Din pă
cate însă, practica a dovedit că în 
multe cazuri se ivesc „necorelări" 
în această privinţă.

Vasile Giorgi: Asupra caracterului 
involuntar sau intenţionat al acestor 
„şchioape corespondenţe" ar trebui 
să fie múlj. îndreptate unele analize 
pe care le efectuăm.

Cornel Popescu: Bineînţeles. Dar 
inventarierea nu urmăreşte în sine 
depistarea contradicţiilor. Această 
lucrare implică stabilirea modului de 
gestionare a produselor şi materia
lelor, felul de păstrare a acestora.

Red.: Ce s-a întreprins pînă în 
prezent în cooperativele agricole 
pentru a pregăti inventarierea şi 
care sínt concluziile ce reies din 
analiza rezultatelor acţiunilor pre
gătitoare?

Cornel Popescu: Se poate afirma, 
fără a greşi, că fiecare revizie efec
tuată în cooperativa agricolă pregă
teşte , intr-un fel sau altul inven
tarierea. Lucrătorii Uniunii jude
ţene a cooperativelor agricole au 
fost • instruiţi în mod special asupra 
acestor probleme. în 5 decembrie 
a.c. au fost chemaţi toţi contabilii 
şefi din unităţi pentru instructaj. 
Ceea ce prezintă o importanţă deo
sebită este însă antrenarea celor mai 
competenţi oameni în  această ac

ţiune, adică a consiliului de condu
cere. Dacă inventarierea va fi trans
formată într-o simplă lucrare tehni
cistă, erorile de interpretare a da
telor rezultate vor fi inevitabile: 
simpla „fotografiere" a unei reali
tăţi poale cuprinde — e dovedit a- 
cest lucru — o realitate mistificată. 
Sau va fi foarte greu să „descope
rim" geneza acestei „realităţi". De 
aceea, trebuie ca acţiunea de inven-

„tulburarea apelor", conducerea de 
la C.A.P. Cristian nu a înregistrat 
şi o cantitate de 1 450 litri vin. La
C.A.P. Dobîrca nu s-au înregistrat 
5 Oi. Lista s-ar putea prelungi mult. 
Comisiile de verificare vor sigila a- 
ceste plusuri, urmînd ca destinaţia 
lor să fie stabilită ulterior. Ar ti 
bine ca Uniunea judeţeană a C.A.P. 
să ia măsuri pentru preîntîmpinarea 
unor asemenea fenomene.

în apropierea inventarierii generale 
în cooperativele agricole

tariere să fie organizată, efectuată, 
de către consiliul de conducere, iar 
rezultatelor să li se dea o interpre
tare justă, obiectivă.

Vasile Giorgi: Pentru a clarifica 
modul cum s-a obţinut producţia a- 
gricolă a anului aresta, pentru a 
crea condiţii ca aceasta să fie in
tegral evidenţiată în actele contabile 
în scopul prevenirii şi înlăturării 
tendinţelor de sustragere din avutul 
obştesc, . în toate unităţile agricole 
socialiste din judeţ se desfăşoară 
acum o acţiune de verificare a pro
duselor. Aceasta va oferi date certe, 
realiste pentru inventariere.

I. Dragomir: Fără îndoială. Dar va 
mai oferi nişte date. în urma con
statărilor, se va putea trage o con
cluzie asupra modului cum sínt, în 
general, gestionate bunurile în uni
tăţile agricole socialiste. în special 
la produsele vegetale. Se vor con
stata plusuri, se vor ivi lip su ri. . .

Red.: Ştim că acţiunea aceasta 
de verificare nu s-a încheiat. Ce 
s-a constatat concret pînă în pre
zent?

Cpt. Pavel Bindea: în marea ma
joritate a unităţilor s-au înregistrat, 
suprinzător, plusuri mari în gestiune. 
Şi voi da numai cîteva exemple. 
S-au găsit, în magazii, neînregistra- 
te, mari cantităţi de grîu: 15 205 kg 
la C.A.P. Biertan, 6 219 kg la C.A.P. 
Bogatu Român, mari cantităţi de po
rumb: 3270 kg boabe la C.A.P. Cris
tian, 2 555 kg ştiuleţi la C.A.P. Pre- 
saca, mari cantităţi de cartofi: 5 5,58 
k g * 1 la C.A.P. Agnita, 4 035 kg la 
C.A.P. Biertan. De altfel, la această 
ultimă unitate s-au mai constatat 
şi alte p lusu ri'de  magazie: 3 788 kg 
ovăz, 8ä0 1 vin, 6 v iţe i . . .

S-au constatat mari cantităţi de 
fînuri neînregistrate la C.A.P. Cris
tian — 170 108 kg fin natural şi 
21 790 kg fin de trifoliene, la C.A.P. 
Mihailem: 61 850 kg fin natural, la 
C.A.P. Tîrnava: 62 015 kg fîn na
tural, la C.A.P. Boian: 17 436 kg fîn 
natural şi 6 540 kg fîn de trifoliene. 
Pentru a se arăta consecventă în

Red.: Care să fie mobilul creă
rii unor asemenea substanţiale 
plusuri în gestiune?

I. Dragomir: E greu de crezut că 
aceste plusuri sínt c rea te . fără in
tenţie. Gestionarul unei ferme de a- 
nimale nu înregistrează total iătăriîe 
pentru a avea „o rezervă" prin ca
re mortalităţile să f ie . . .  înmormîn- 
tate. De ce să declar mortalităţile? 
Oare nu voi fi tras la răspundere 
pentru aceasta? Mai bine lé înlo
cuiesc cu fătările neînregistrate, (îşi 
spune un asemenea gestionar), sau 
prin care să-şi satisfacă unele . . .  ce
rinţe personale. La magaziile de ce

dar poate în felul acesta, în cel 
de-al 12-lea ceas, se va reuşi să se 
redreseze situaţia grea din ultimele 
luni şi să se achite de sarcinile de 

- 'export.
La uzina „Independenţa" Sibiu, 

deşi planul valoric la export pre
zintă o depăşire relativ mare, se în
registrează nerealizări la principa
lele sortimente, cum sínt utilajele 
şi instalaţiile pentru industria chi
mică. Deoarece această rămînere in 
urmă este consecinţa neîndeplinirii 
planului de producţie la sortimentul 
amintit se impune o concentrare a 
eforturilor întregului colectiv în aşa 
fel incit nici un indicator din planul 
tehnic, industrial şi financiar al uzi
nei să nu rămînă sub sarcina stabi
lită şi cu atît mai puţin cel care an
gajează întreprinderea peste hota
rele ţării.

Nici întreprinderile sibiene ale in
dustriei locale nu şi-au îndeplinit 
planul la export. în special între
prinderea municipală Sibiu are se
rioase rămîneri în urmă, datorită în- 
tîrzierii finisării produselor ce ur
mau să fie expediate beneficiarilor 
externi. Din felul cum întreprinde
rile industriale locale îşi îndeplinesc 
obligaţiile pe care le au, atît la ex
port cit şi în realizarea celorlalţi 
indicatori, rezultă o slabă preocu
pare din partea comitetelor de di
recţie ale acestor întreprinderi şi 
totodată o coordonare mai puţin 
operativă şi hotărîtă de către forul 
tutelar, Direcţia judeţeană de indus
trie locală.

Rezultă deci că pentru această ul
timă lună a anului au mai rămas 
importante sarcini de livrări la ex
port de realizat. Comitetele de di
recţie, cu sprijinul organizaţiilor de 
partid din întreprinderile amintite, 
vor trebui să-şi canalizeze ţoale 
eforturile spre urgentarea realizării 
planului de export şi în final la în
deplinirea în totalitate a indicatori
lor economici şi financiari, creînd 
totodată condiţiile unei bune dema
rări în cel de al 4-lea an al cinci
nalului, încă din primele zile. Nu 
trebuie uitat că acest lucru depinde 
în primul rind şi în cea mai mare 
măsură de colectivul fiecărei între
prinderi, de felul cum ştie să se mo
bilizeze şi în situaţii mai deosebite.

I. CREŢU

-printre actele contabile
reale sau la alte depozite, to t . . .  ce
rinţa personală este cea care . ..  îm
pinge omul în păcat.

Red.: Ce fenomene facilitează 
apariţia unor asemenea situaţii?

Cornel Popescu: Un prim fenomen 
de asemenea natură este întocmirea 
incorectă şi cu mare Sntîrziere a do
cumentelor de evidenţă primară. A- 
cest lucru dă posibilitatea celui in
corect să se sustragă (pentru cit 
timp?) controlului, fapta sa rămîne 
în întuneric o anumită perioadă.

I. Dragomir: In acest sens, voi 
da un singur exemplu. La C.A.P. 
Tălmaciu s-a semănat o suprafaţă 
cu 10 hectare mai mică decit se pre
coniza, dar s-au întocmit acte legale 
de consum sămînţă pentru întreaga 
suprafaţă. Magazinerul însă nu a 
scos din depozit decit cantitatea 
real-necesară. Aşa se face că în 
contabilitate figura, în urma scăză- 
mîntului făcut pe baza situaţiei ero
nate de consum sămînţă, cu o can
titate de boabe mai mică Horit avea 
în realitate. Cum a funcţionat, în 
acest caz, controlul preventiv al in
ginerului agronom, fără de care con
tabilitatea nu are voie să opereze 
acest act?

(Continuare în pag a 111-a)
Discuţie consemnată de

GH. GRÄDINARU

Cu planul anual 
îndeplinit

Colectivul de muncitori, ingi
neri şi tehnicieni de la întreprin
derea de foraj Gaz metan Mediaş 
ne anunţă că aplicînd susţinut 
complexul de măsuri rezultate 
din studiile de organizare ştiin
ţifică a producţiei s-a achitat de 
siiruna-do plan pe anu|i 1968, ;ea- 
lizînd planul fizic la data de 4 
decembrie.

Folosind o tehnologie de foraj 
perfecţionată, actionînd în di
recţia prevenirii accidentelor teh
nice de fond şi eliminării timpi
lor de aşteptări, a fost îmbunătă
ţită utilizarea capacităţilor de
producţie. Astlel planul anual se 
realizează cu 23 instalaţii de fo
raj, fată de 25 prevăzute initial.

Urmare a mobilizării rezervelor 
interne reflectate in realizările 
de plan s-au dat economii peste 
plan, în 11 luni, de 8,9 milioane 
lei.

#

De asemenea, colectivele de la 
atelierul mecanic, sectorul extrac
tiv şi fabrica de cărămizi şi ţigle 
din Bazna apartinînd Întreprinde
rii de industrie locală Mediaş 
şi-au realizat sarcinile de plan pe 
1968, la data de 30 noiembrie.

#

In acelaşi timp cu deosebită mîn- 
drie, comitetul de direcţie al în
treprinderii de transporturi Sibiu 
anunţă că la data de 2 decem
brie planul de productie-prestatil 
a fost îndeplinit pe întreg anul 
1968 la toti indicatorii. Pînă în

ar» c cs

tine o depăşire de aproape 2 
milioane lei, trans.formîndu-se su
plimentar 17 000 tone mărfuri şi 
2 milioane călători aceasta va 
determina realizarea peste plan a 
150 000 lei beneficii şi a 750 000 
lei economii la preţul de cost.

Inginerul Nicolae Baldea (stingă) şl proiectantul Alexandru Rotara de la I.P.R.A.N. — Sibiu verificînd unul din pjqi
lectele destinate uzinelor producătoare de îngrăşăminte chimice
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Valenţele unei consfătuiri
(Urmare dip pag, f)

Mai completăm cu o sugestie: valo
rificarea intensivă a potentelor de 
autoorganizare ale adulţilor.

Periurbanu/ 
şi educaţia

Profitînd de prezenta Ia consfă
tuire a tovarăşilor Costin Ştefănescu, 
Mircea Ioanid şi Atanase Lupu i-am 
invitat la o masă rotundă pe temă: 
„Educarea muncitorilor navetişti“ 
(Reproducem, dialogat, sinteza discu
ţiilor purtate cu această ocazie).

— Fiind vorba de o noţiune •— 
periurbanism — vehiculată în cercuri 
mai restrinse, înainte de a intra în 
subiectul propriu-zis, e nimerit, poa
te, a se lămuri sfera şi conţinutul 
acesteia.

— Deşi definiţiile limitează une
ori alonja ideii, ele sínt necesare 
totuşi. Pe scurt: consider periurbane 
localităţile din apropierea oraşelor, 
populate în principal cu muncitori 
(în speţă navetiştii) şi ţărani.

— Este vorba deci de aşezări cu 
trăsături economice şi psiho-sociale 
specifice, cu o personalitate (în sens 
larg spus) aparte, diferită atît de 
cea a oraşului cît şi de cea a satu
lui. Ar putea să pară curios dar aşa 
este. De ce? Aici veniturile oameni
lor sínt în mare parte rulate iar 
modul de viaţă, din ce în ce mai 
urban.

— Adică important este de a ve
dea direcţia preferenţială în selecţia 
activităţilor umane, perspectiva con
figuraţiei spirituale a celor care lu
crează în uzină şi locuiesc la sat. 
Fiind legaţi prin baza activităţii so
ciale de civilizaţia industrială, In 
mod obiectiv, gîndirea lor se apro
pie de a citadinului, sau mai exact 
spus de a celor formaţi, timp de ge
neraţii la şcoala muncii uzinale.

năoară pentru spălatul rufelor se fo
loseşte (în multe gospodării) maşina, 
plinea se coace la brutăria coope
rativei, ori se cumpără la magazin.

— Aş spune, în contextul celor 
discutate, că însăşi viata îl face să 
opteze pentru alternativa cea mai 
favorabilă. Implicit cresc disponibili
tăţile pe planul instrucţiei şi edu
caţiei.

— Aici apare întrebarea: cum pot 
fi folosite aceste resurse (obiective 
şi subiective) pentru formarea omu
lui nou, modern care păstrîndu-şi 
individualitatea să asimileze valorile 
civilizaţiei actuale şi să se asimileze 
în acelaşi timp acestora? Fiind vorba 
de aşezările periurbane cu toată 
complexitatea lor psiho-socială, cred 
că instituţiile din sistemul aşezămin
telor culturale, prin însăşi structura 
preocupărilor şi metodologia muncii 
lor, nu pot face faţă situaţiei.

— Iată că vrlnd-nevrînd trebuie 
să se facă apel la intervenţia sindi
catelor, de această dată însă prin 
forme diferite de cele folosite, în 
mod obişnuit (la club, sală de cul
tură). Deci activitatea cultural-edu- 
cativă, de esenţă muncitorească, tre
buie să treacă de zidurile uzinei. 
Navetismul (şi alte realităţi) feno
men cu multe laturi pozitive (uşu
rează fluxul valorilor oraş-sat şi sat- 
oraş) se cere studiat cu mai multă 
atenţie, solicită folosirea unor pro
cedee şi mijloace de difuzare a cul
turii adecvate cu un solid funda
ment ştiinţific.

— Intre căminul cultural şi clubul 
sindical, există delimitări nu şi opo
ziţie însă. Şi atunci colaborarea în
tre  acestea este nu numai posibilă 
ci şi necesară.

— însăşi comitetele sindicale şi 
cele pentru cultură şi artă pot să-şi 
coroboreze în acest sens planurile 
de muncă prin stabilirea de sarcini 
precise pentru fiecare parte.

— Aş duce mai departe această 
idee. Organele amintite pot între
prinde în comun studii, cercetări

pentru cunoaşterea mutaţiilor apărute 
în comunele despre care vorbim; mo
dul (statistic chiar) de folosire a bu
getului de timp; ponderea preferin
ţelor cultural-artistice; gradul de 
conservatorism al unor tradiţii com
parativ cu influenţele noului.

— Şi multe altele asupra cărora 
cred că nu e cazul să ne oprim. Im
portant ni se pare că trebuie îmbo
găţită însăşi concepţia asupra muncii 
cultural-educatiye ce se desfăşoară 
în comunele pe cale de urbanizare 
păstrîndu-le (pe plan etic) ceea ce 
au valoros prinlr-o sinteză între tra
diţional şi nou.

— Metodele de muncă vor izvorî 
din cunoaşterea aprofundată şi mul
tilaterală, în perspectivă a realităţi
lor de către fiecare activist cultural.

— In primul rînd a omului, cel 
mai complicat complex de relaţii so
ciale.

Călcîiul vulnerabil
Discuţiile purtate în încheiere şi 

ancheta făcută printre participanţii 
la consfătuire au constituit un 
schimb de păreri sincere şi utile. 
Fiecare a învăţat ceva nu numai din 
materialele prezentate ci şi din ex
perienţa celorlalţi. Sínt multe lucruri 
frumoase organizate în unităţile 
economice ale judeţului. Cele ce 
s-au dovedit viabile au „prins rădă
cini“, s-au permanentizat şi se per
fectează continuu. Mare parte dintre 
ele sínt cunoscute şi se aplică, de 
aceea credem că nu este cazul re
afirmării lor.

Mai folositoare este poate arătarea 
unor carenţe de care suferă activi
tatea cultural-educativă desfăşurată 
de sindicate în întreprinderi. Bună
oară mulţi vorbitori (şi subiecţi ai 
anchetei) au susţinut, cu argumente 
verificabile, că sínt prea aglomeraţi 
cu fel de fel de treburi, principial 
excluse din atribuţiile lor — scrie
rea de lozinci, difuzarea de abona

mente, plasarea de bilete pentru di
verse spectacole (fără trecere la pu
blic) venite din alte oraşe, antrena
rea lor ca membri în mai multe co
misii etc. Şi bineînţeles, toate aces
tea, pe lingă obligaţiile de serviciu 
şi sarcinile ce le aparţin ca respon
sabili culturali. Apoi se simte încă 
mult nevoia ajutorului conducători
lor producţiei (îndefinitiv sínt mem
bri de sindicat) maiştri, tehnicieni, 
ingineri, în aceeaşi măsură al comi
tetelor de direcţie. Cerîndu-se un 
număr mare de acţiuni se mai re
curge încă la formalism, la umplerea 
planurilor de activitate cu lucruri 
nici cel puţin tangente cu ceea ce 
se cheamă educaţie, cultură, sau cu 
nişte vechituri de-a dreptul supără
toare. Justificarea (puerilă): „ce să 
raportez dacă voi fi pus să pre
zint . . .  etc.".

Alt punct vulnerabil necesar a 
fi . . .  însănătoşit constă în aceea că 
o parte dintre membrii comisiilor 
muncii cultural-educative şi consilii
lor de conducere ale cluburilor sínt 
pur şi simplu figuranţi. La întreba
rea „Ce trăsături trebuie să carac
terizeze un activist cultural?" s-a pri
mit unanim un răspuns de esenţă: 
„Cunoaşterea şi pasiunea" 1

Păreri ale partici
panţilor despre 
consfătuire

— A spart şablonul instruirilor în 
care unii vorbeau iar ceilaţi tăceau 
şi luau notiţe (de multe eri inutile).

— Prima consfătuire organizată în 
acest fel la care particip.

— Un conţinut bogat în  Idei pre
zentat într-o formă nouă şi plăcută.

— înainte cu mult de organizarea 
acesteia am fost consultaţi şi noi, 
activiştii culturali. Se pare că su
gestiile noastre au prins bine.

— Un exemplu pentru felul cum 
va trebui să pregătim, la nivelul în
treprinderilor noastre, asemenea ac
ţiuni.

— Astfel de instruiri ar trebui să 
se organizeze cel puţin trimestrial.

Ecouri! 
de cîntec 

sibian
Miercuri seara, publicul sibian, 

iubitor al muzicii populare, a umplut 
generos sala clubului „Independen
ţa" pentru a urmări programul pre
zentat de orchestra populară „Cin- 
drelul" a Filarmonicii de stat din Si
biu.

Soliştii vocali: Ion Radu, Maria 
Cotîrlea Cristea, Silvia Radu şi Du
mitru Muţiu, abordînd melodii din
tre  cele mai frumoase şi reprezen
tative pentru folclorul atît de viu 
şl colorat al zonei sibiene, au fost 
îndelung aplaudaţi. De acelaşi fru
mos succes s-ău bucurat şi soliştii 
instrumentişti C. Bordeianu, I. Gher- 
be şl f. Mogoroaşe.

O menţiune separată merită apa
riţia în spectacol a Lucreţiei Cioba- 
nu, posesoara unei voci atît de cal
de, dominată de o vibraţie cu in
flexiuni ce-i conferă o notă aparte 
în  contextul stilistic al interpretării 
cîntecului popular românesc. Deşi 
repertoriul ei este specific zonei fol
clorice a mărginimii Sibiului, cîntă- 
reaţa aduce un adaos personal ce 
potenţează şi mai mult frumuseţea 
acestor cîntece. Cu succes a apărut 
alături de ea şi Ana Arcaş (de fapt 
sínt surori) care s-a bucurat de a- 
semenea de aprecieri.

Cînd cortina s-a lăsat peste ulti
mele ecouri ale unor vechi cîntece 
de la noi, interpretate de un grup 
vocal ce a cuprins pe toţi soliştii, 
spectatorii au rămas cu amintirea 
unor adevărate clipe de destindere 
şi încîntare.

T. POIAN

— Vasăzică se află în condiţia 
muncitorului în devenire pentru că 
nu trebuie uitată formaţia tradiţional- 
rurală a acestora. (Îşi ocupă, dintr-o 
necesitate internă o mare parte a 
surplusului de timp cu grădina de 
legume, creşterea animalelor etc.). 
Am mai putea adăuga aici o anume 
tradiţie în alimentaţie ca urmare fi
rească a profesionalizării ocupaţiilor 
suplimentare. Cu toate acestea în 
bugetul lor de timp îşi găsesc locul 
şi activităţi obşteşti, divertismente 
în faţa televizorului, vizionări de 
filme sau programe artistice prezen
tate la căminul cultural etc.

— In acelaşi timp însă aceştia, şi 
pe un plan mai larg, şi ţăranul re
nunţă la o serie de . . .  tradiţii. Bu-

N-au foşnii 
plutele!

Nu ştie nimeni că eu m-am în
tors mai alaltăieri de la îngropă
ciune. Bat-o s-o bată de tristeţe ! 
Trecusem dealul de la Ocna Si
biului la Topîrcea. Înfruntasem 
cu plăcere noroiul de pe acest 
drum nedisciplinat, trasat cînd în 
sus, cînd în jos, cînd mai drept, 
cînd mai pe ocolite. Bătusem a- 
ceastă fereastră către lume (cum 
îi spusese unul din topirceni la 
drumul cu pricina) şi-mi amintisem

In sta n ta n ee
că mai acum doi ani pe margine 
de drum se plantaseră plute. 
Eforturi valoroase, în bani, a- 
proximativ 50 000 lei. In aştepta
rea foşnetului de frunze, al tre
muratului mărunt, bătusem din 
palme zicîntl în gura mare:

— Brava idee 1 Se umanizează 
dealuî*'acesta răscolit. Dealul a- 
cesta lunecos, cu o mie şi una 
de poteci se încadrează într-o dis
ciplină mai agreabilă. Ce-i drum 
va rămîne drum, ce-i păşune — 
păşune. In plus, pe marginea ne
statornicului drum vor foşni plu
tele, mlădioase precum prinţesele 
din cărţi. Curată naivitate . . .

La timpul aşteptat, mai zăceau 
pe margine de drum doar cion- 
turi uscate, înstrăinate şi dez
agreabile, simboluri de mare tris
teţe şi deşertăciune. Veniseră iar 
niscai şefi de la Ocolul silvic şi 
niscai muncitori cu sapa. Iar se 
aruncaseră vreo patruzeci şi ceva 
de miişoare în speranţa că vor 
foşni totuşi plutele. Dar drumul 
nefiind încă drum, păşunea ne- 
fiind încă păşune — deoarece e 
sfişiată de o mie şi una de po
teci, plutele — prinţesele — re

nunţaseră să umanizeze acele 
dealuri frămîntate şi nestatornice. 
Renunţaseră? Impropriu spus. Ele 
— sărmanele —, prin firea lor, 
se agaţă cu toate speranţele de o 
bucăţică de pămînt. Dar, unele 
fuseseră uscate uşor, înainte de 
a fi plantate, altele lovite la ră
dăcină, altele rău plantate, şi pu
ţinele care învinseseră fuseseră 
rupte de nestatornicia călătorilor. 
Pentru salvarea acestei frumoase 
idei alte zeci de mii aruncate, 
alte eforturi. De parcă banii n-ar 
fi ai poporului. De parcă aceste 
zeci de mii de lei ar cădea de 
undeva din neant spre a fi în
gropate pe drumul nedefinit din
tre Ocna şi Topîrcea. Dureroasă 
îngropăciune. Oare cine va su
porta cheltuielile pentru pomană? 
Că aşa e obiceiul. Bat-o s-o bată 
de tristeţe!

D. GENARU

Hala vopsitorîei a cenirului de finisaj al fabricii „7 Noiembrie" din Sibiu

I Sportivi cu perspectivă |

Primi paşi spre... München 7 ?
Noiembrie 1967. Atmosferă de 

mare concurs la bazinul băii popu
lare din Sibiu, unde se întreceau 
în „Cupa Şcolii sportive Sibiu" 
cei mai buni elevi înotători din 
oraşele: Arad, Timişoara, Oradea, 
Mediaş şi Sibiu. Printre câştigă
tori şi o fetiţă blondă din Me
diaş, care trecea ca neobservată 
cu loafe ca ii revenise primul 
loc ia o probă de categoria co
pii A.

A trecut de atunci un an de 
zile. Intilnind la Mediaş pe an
trenorul ei, Ion Hociung, de la 
secţia de nataţie Gaz metan, m-am 
interesat de micuţa înotătoare. 
Am aflat, cu acest prilej, că a 
mai crescut în talie însă şi în per
formante sportive.

Născută la 16 mai 1955 în ora
şul Mediaş, Liadore Covaci, elevă 
în clasa a VlI-a la Liceul nr. 1 
din localitate, a făcut cunoştinţă 
cu nataţia în vara anului 1966, 
cu ocazia unui concurs popular 
de înot, organizat de secţia de 
nataţie de la Gaz metan. Ochiul 
ager al antrenorului a întrezărit 
perspectivele ei. Eleva nu a înşe
lat aşteptările antrenorului ei şi 
astăzi în afară de Bucureşti, nu 
are adversare în tară, cu toate că 
este lipsită de un bazin acoperit, 
fapt pentru care nu se pregă
teşte în apă decit 4 Iutii dintr-un 
an.

Deţine în prezent recordurile 
judeţene la probele de 100 şi 
200 m bras, categoria copii A, cu

Utopii de 1'28"5/10 şi respectiv 
3'16".

în  cadrul concursului interna
ţional din 1—4 august a.c. des
făşurat la Bucureşti între Repu
blica Socialistă România şi R.F. 
a Germaniei, Liadore Covaci a 
fost singura înotătoare din pro
vincie calificată în finala probei 
de 100 m bras, unde a ocupat lo
cul 7.

Pentru frumoasele rezultate ob
ţinute Liadore Covaci a fost se
lecţionată în lotul speranţelor 
olimpice pentru München 1972.

Demn de remarcat este şi fap
tul că mica înotătoare este un 
exemplu de sîrguinţă şi în şcoală. 
In fiecare an a obţinut premiul I 
pe clasă şi în prezent are numai 
note de 9 şi 10. Iată şl opinia 
profesorului de speciaiitate sibian, 
Herbert Wittenberger.

— Este aproape un miracol cu 
fetiţa aceasta. Nu lucrează în apă 
decit vara — cît timpul permite 
în aer liber — şi cînd merge la 
un concurs le bate pe toate cele 
care au condiţii de pregătire în 
tot cursul anului.

Muncind cu aceeaşi perseve
renţă pe linia îmbunătăţirii per
formanţelor sportive, Liadore 
Covaci se îndreaptă cu paşi si
guri spre München 1972, ţintă 
spre care tind de pe acum mai 
mulţi sportivi din judeţul nostru. 
Ii dorim mult succes!

ILIÉ IONESCU
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OCNA SIBIULUI: Piramida zeului APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Soare (orele 17,00 şi 19,00). Viaţa în doi (orele 17,00 şi 19,00).

Cadru din filmul Servus Vera, care rulează Ia cinematograful „7 NO
IEMBRIE" din Dumbrăveni

TIMPUL -
Soarele răsare la 7 h şi 37 m şi 

apune la 16 h şi 36 m. Vremea se 
menţine rece cu cerul mai mult no- 
ros. Vîntul va sufla slab din sec
torul nord-estic. Temperatura mini
mă va fi cuprinsă între minus 5 şi 
minus 3 grade, iar cea maximă va 
oscila între minus 3 şi zero grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Vera Cruz (orele 

9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00; 21,00); 
TINERETULUI: Lustragiul (orele
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30,- 20,30); 
ARTA: Barbă roşie seriile I şi II 
(orele 10,00; 15,00; 18,30); 7 NOIEM
BRIE: Răzbunarea haiducilor (orele 
10,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Veşnicul 
întlrziat (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI; 
Fanteziştii (orele 10,00; 16.30; 18,30; 
20,30); UNIREA: Praştia de aur (o- 
rele 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNADIE: POPULAR: Piramida 
zeului Soare (orele 11,00; 14,00;
16,00, 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Ne asumăm răs
punderea (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Servus Vera (orele 18,00 şi 20,00).

BAZNA-BAI: Valetul de pică (ore
le 17,00 şi 19,00).

RADIO
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20.ÜÜ; 
24,00, 1,00; 2,00 (programul 1); i,30; 
10,00; 12,00; 14,00; 18,00; 19,00; 21,00; 
23,00; 0,55 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 16,00; 22,00 (pro
gramul I); 17,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Ion Petrache; 12,20 — Cro
nica literară de Ion Dodu Bălan;

Nicolae Iorga — „Pagini de tinere 
ţe"; 14,10 —- Dumbrava minunată; 
15,15 — Ţării, inima şi versul; 17,5n 
—- Tribuna radio. 13 decembrie 1918 
în documentele vremii; 20,05 — Ce
naclu Iterar, Aspecte din activitatea 
cenaclului „G. Călinescu" al Acade 
miei; 22,40 — Moment poetic. Ver 
suri de Victoria Ana Tăuşan (pro 
gramul I); 18,05 — Memoria pămîn- 
tului românesc (programul II).

Tsalru radiofonic: 10,00 — Nora 
de H. Ibsen (programul II).

Muzică simfonică: 14,30; 15,30;
16,30; 20,35; 23,42 (programul î); 
12,15; 13,15; 13,40; 15,00; 16,00; 17,30; 
19,55; 21,35; 23,07; 0,02—1,00 (pro
gramul II).

Muzică uşoară Şi de Jazz: 6,05; 
8,30; 10,00; 11,15; 12,00; 13,20; 15,05; 
17,00; 17,45; 19,00; 19,50; 20,25; 21,25; 
22,45; 0,05—5,00 (programul I); 9,30; 
12,05; 13,00; 14,35; 16,25; 18,25 (pro
gramul II).

Muzică populară: 5,05; 10,30; 12,30; 
14,20; 16,10; 18,05; 19,30; 22,20 (pro
gramul I); 7,00; 8,25; 14,10; 19,05 
(programul II).

TELEVIZIUNE
11.00 Curs de limba rusă 

(reluarea lecţiei de joi).
11.30 Curs de limba spaniolă 

(lecţia a 36-a).
12.00 Închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Telex TV.
17,35 Actualitatea în agricultură.
17.50 Actualitatea în industrie.
18,05 Curs de limba spaniolă.
18.30 Ateneul tineretului.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Publicitate.
19.45 Ghid utilitar.
19.50 Opinia dumneavoastră . . .
20.00 Teleglob — emisiune de călă

torii geografice. Istambul.
20,20 Desene animate —. Aventurile 

Iul Mighty Mouse.
20.30 Studioul muzical: F lo ri. . .  pen

tru Luchian,
21.00 Reflector.
21,15 Film artistic: „De trei ori, 

Bucureşti!".
22.45 Telejurnalrd de noapte.
23.00 închiderea emisiunii.
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LUNA CADOURILOR
Unităţile cooperaţiei de consum vă oferă 
un bogat sortiment de articole utile şi 
plăcute ca : îmbrăcăminte, încălţă
minte şi erticole de folosinţă în
delungată
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Q onim na to r i !

I. A. P. L. „COFETARUL" SIBIU
cu ocazia lunii cadourilor vă oferă, prin toate unităţile de cofe
tărie, un bogat sortiment de produse de cofetărie — patiserie

şi dulciuri.

Se primesc comenzi pentru acasă de cozonaci, torturi, precum 
şi diferite pungi-cadou cu dulciuri.

întreprinderea balneo - climaterici 
„ P Ă L T IN IŞ “ S IB IU

anunţă că a început vînzarea locurilor pentru revelion şi va
canţa de iarnă la toate staţiunile şi cabanele.

Important: la staţiunea Păltiniş, pe pîrtia de schi, nou 
amenajată, — s-au instalat două schilifturi.

Petreceţi un concediu plăcut la cabanele noastre.

Grupul şcolar profesional, tehnic 
şi tehnic de maiştri „7 Noiembrie'1 Sibiu

angajează de urgenţă un muncitor calificat II (tîmplar). 
Informaţii suplimentare se dau zilnic, între orele 7—15, la te

lefon 1 47 00, sau la sediul şcolii, din str. Dealului 4.

întreprinderea de reparaţii 
şi construcţii Sibiu

angajează:
— 1 electrician auto
— 1 mecanic utilaj greu

Cei interesaţi trebuie să aibă domiciliul în Sibiu. 
Informaţii la serviciul personal Piaţa Unirii, nr 4 

telefon: 1 34 29.

Uzina „Independenţa“ Sibiu
angajează:

— strungari
— frezori
— bobinatori motoare electrice
— electricieni aparataj electric
—■ lăcătuşi montatori şi construcţii metalice
— vopsitori industriali
— zidari şamotori

I.C .S .T .I. S IB IU
Piaţa Unirii, nr. 4, 

angajează de urgenţă:
— 2 contabili

Doritorii se pot adresa la sediul întreprinderii, biroul personal, 
telefon: 1 18 31.

M I C A  P U B L I C I T A T E
„Vînd maşină de scris în perfectă stare. Sibiu, telefon*748 16.
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Probleme de seamă 
ale vieţii utecistilor

Evenimentul prin care trec toate 
organizaţiile U.T.C. In această pe
rioadă reţine atenţia nu numai da
torită unui punct principal al ordi- 
nei de zi, şi anume, alegerea noilor 
organe de conducere ci şi prin pro
blemele de seamă care rezultă în 
urma prezentării dării de seamă şi a 
discuţiilor purtate de vorbitori. Una 
din problemele de care s-a ocupat 
adunarea de dare de seamă şi ale
geri a comitetului U.T.C. de la Uzina 
mecanică Sibiu a fost disciplina. De
sigur s-a pus un accent deosebit pe 
disciplina profesională. în darea de 
seamă se enunţa că lunar 10 tineri 
rămîn sub normă nu din cauza pre
gătirii profesionale, ci din cauza 
indisciplinei la locul de muncă. Cau
ză datorită căreia unii au fost puşi 
tn situaţia de a li se desface con
tractul de muncă. Au fost enunţate 
aceste fapte şi atît. Utecistul Con
stantin Cupşan a arătat la discuţii 
că darea de seamă a atacat super
ficial problema disciplinei. Nu s-a a- 
nalizat ce a făcut comitetul U.T.C. 
pentru ca unii tineri să nu ajungă 
la lichidare, nu s-a arătat nici ce 
putea să facă. Tot la acest capitol 
tînărul Ion Popescu arăta că unii 
tineri nu cunosc suficient statutul 
U.T.C., de aceea încalcă deseori 
disciplina.

în organizaţia U.T.C. din secţia a 
Hl-a mecanică de la uzina „Inde
pendenta" s-a reţinut un aspect de 
laudă: 45 de tineri din 140 s-au men
ţinut lună de lună evidenţiaţi în pro
ducţie. Şi aici, însă, activitatea bună 
a uteciştilor a fost umbrită de a- 
baterile grave ale unor tineri. Ast
fel, adunarea a făcut o puternică o- 
pinie împotriva tinerilor Flinaţ Ni- 
colae şi Ploaie Simion care s-au bă
tu! în secţie. Aceeaşi atitudine com
bativă au avut-o şi uteciştii de la 
„Balanţa" unde s-au semnalat dese 
abateri de la disciplina de organi
zaţie şi de muncă. Am reţinut pentru 
exemplificare cazul tînărului Gheor- 
ghe Cazacu care a venit la şedinţă 
în stare de ebrietate.

Desigur, la capitolul disciplină şi 
tinerii de la întreprinderea „Electro- 
montaj" ar fi avut destule de co
mentat. Dar, nu ştim din ce motive

toţi participanţii la discuţii au în
drugat sfioşi cîteva cuvinte, ca să 
zică ceva, şi au stat repede jos. 
Astfel că şedinţa a avut o uşoară 
notă de formalism. Şi, tinerii au fost 
îngăduitori. S-au achitat şi de aceas
tă formalitate. Nu existau oare po
sibilităţi de aprofundare a vieţii de 
organizaţie de la „Electromontaj"?

Să notăm încă un capitol nelipsit 
din majoritatea adunărilor U.T.C. 
Nici chiar de la „Electromontaj", un
de spuneam că totul s-a desfăşurat 
monoton şi cuminte. E vorba de ri
dicarea calificării profesionale.

Iată ce spunea Viorel Moraru, din 
organizaţia U.T.C. de la Uzina me
canică: „Din punct de vedere pro
fesional eu niciodată n-am fost aju
tat. Deşi am terminat şcoala cu o 
calificare specială, în prezent lucrez 
pe o maşină de ascuţit burghie un
de o să uit tot ce-am învăţat. Am 
cerut deseori lucrări mai deosebite, 
unde să-mi pot desăvîrşi califica
rea. D a r ..."  Acest dar îl spunea 
şi utecistul Gheorghe Caşoltan de 
la „Independenţa" (cazangerie).

Cazuri asemănătoare mai sínt. Ră- 
mînem aici cu exemplificările atră- 
gînd atenţia asupra acestor situaţii 
comitetelor U.T.C. şi de partid, co
mitetului de direcţie chiar. Nu de 
alta, dar foarte multe întreprinderi 
duc lipsă de personal calificat. Per
sonal care există în întreprindere 
şi nu este folosit judicios.

Angajaţii la cuvînt n-au scăpat 
din vedere activitatea ideologică, 
viata cultural-sportivă. Nu greşim 
dacă subliniem aici un procedeu de 
care s-au plîns tinerii din toate or
ganizaţiile.

„Sintern onoraţi cu bilete pentru 
spectacolele cele mai slabe, unde nu 
se duce nimeni. De cele bune nu se 
interesează nimeni". Cu adevărat a- 
ceastă practică este în defavoarea 
pregătirii ideologice, a instruirii ti
neretului. Sperăm ca noile organe 
U.T.C. să îmbunătăţească această 
metodă de vizionare colectivă. Se 
pot alege cele mai bune manifestări, 
nu cele mai vele.

Uteciştii de la „Electromontaj" 
şi-au amintit cu nostalgie despre o

brigadă artistică cu care colindaseră 
tara cu cîţiva ani înainte. Cei de la 
Uzina mecanică la fel. lată un teren 
gol dar posibil a fi pe deplin pro
ductiv daci organele alese renunţă 
la activitatea sectară şi răspund ce
rinţelor celor tineri.

înainte de a pune punct acestui 
capitol merită să reţinem atenţia 
cititorilor cu slaba orientare a schim
burilor de experienţă. Tinerii de la 
Uzina mecanică au fost invitaţi de 
comitetul U.T.C. pe întreprindere la 
un schimb de experienţă cu între
prinderea „Victoria". Au răspuns in
vitaţiei trei utecişti. Era normal să 
se întimple aşa. Ce schimb de ex
perienţă putea fi între Uzina me
canică şi întreprinderea „Victora"?

Iată o serie de probleme care se 
cer rezolvate pentru a completa fe
ricit aportul deosebit pe care şi-l 
aduce tineretul în viata economică, 
politică şi socială.

D. GEMENEL
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EUGENIU SPERANTIA -  Iniţiere in poetică
Iată o prezentă singulară în obiş

nuinţele cotidiene ale editurilor 
noastre, care ne-au învăţat cu un 
oarecare gust al apariţiilor comune 
(ca să nu mai vorbim de colecţia 
„Luceafărului", care, pe zi ce trece, 
cade tot mai greu în anonimat). Ini
ţierea în poetică a lui Eugeniu Spe- 
rantia poate în acelaşi timp bucura 
şi nedumeri. Oricum, cartea nu poa
te să treacă indiferentă prin fata 
interesului nostru, şi acesta este pri
mul lucru bun. Căci o reîntoarcere 
la elementaritatea continuturilor 
poetice, în specificitatea lor, este ori
cum utilă, mai ales în circumstanţele 
poeziei universale actuale, în care 
— după cum remarca autorul în 
„Cuvînt înainte" — s-au răspîndit, 
din nefericire, unele înclinări, uneie 
tendinţe care, nemai puţind să zdrun
cine imensul edificiu al gindirii

Tineri ai Şcolii profesionale de ucenici de la „Vitrometan" Mediaş, participanţi la concursul de muzică uşoară faza 
judeţeană. Ia care au luat parte elevi ai şcolilor profesionale şi ai liceelor din judeţul Sibiu

în poetică, poate fi urmărită pe două 
planuri:. unul al enunţului, deci cel 
informativ, altul al cauzalităţii, ale 
cărei motive sínt mereu căutate în 
sfera psihologicului. Fireşte, nu pu
tem fi decit de acord cu o astfel de 
procedură, autorizată sub raportul 
raţiunii necesare unei determinări 
cauzale. Este o credinţă a autorului 
— şi desigur nu numai a domniei- 
sale — la care subliniem: „nu pu
tem crede că evoluţia spiritului u- 
man îl poate conduce (pe om) să 
divorţeze de raţiune. Fantezia care 
repudiază bunul simţ şi canoanele 
logicii trădează esenţa umanităţii şi 
evoluează spre demenţă. Produsele 
ei nu pot fi înregistrate între reali
zările culturii şi civilizaţiei".

TITU POPESCU

ştiinţifice, tind să reabiliteze ilogicul 
şi antiraţionalul in alte domenii de 
creaţie spirituală. Ne referim aici, 
în primul rlnd, la poezie". Necunos- 
cînd sau nevoind să ţină seama de

cartea
anumite sugestii ale bunului gust şi 
dreptei cumpăniri, simulanţii în poe
zie răvăşesc buna credinţă şi faci
litează impostura sub haina teribi
lismului iconoclast. Aceştia sint cei 
„lipsiţi de adevărate aptitudini crea
toare, dar care totuşi ambiţionează 
să atragă atenţia şi, dacă nu sínt 
admiraţi, se mulţumesc să scandali
zeze". Şi, trebuie să recunoaştem, 
există şi în circuitul revistelor noas
tre literare asemenea fermenţi ai

"XIGENTE NOI
FUde trecutului oraşului nostru 

sínt mărturia unei rodnice şi entu
ziaste mişcări literare, constituind o 
tradiţie care -a -străbătut veacuri, 
preluată şi aprinsă mai intens de 
fiecare nouă generaţie, întărită prin 
absorbţia, în timp, a neistovitelor 
puteri germinative ale spiritului au
tohton, transmiţîndu-ni-se nouă, ce
lor de azi, ca o chezăşie, dar şi ca 
o  nobilă datorie de a-i da noi stră
luciri şi dimensiuni.

Pe linia acestei tradiţii se înscrie 
ai activitatea filialei sibiene a So-

în activitatea Filialei Societăţii de
ştiinţe filologice

a fi utile cîteva consideraţii şi su
gestii menite să ajute — alături de 
alte iniţiative — la reanimarea vieţii 
noastre literare pe linia tradiţiei.

Acest deziderat se poate realiza 
şi printr-o cooperare mai strînsă, 
axată îndeosebi pe fondul proble- 
mei, intre conducerea filialei şi ins

Există în oraşul şi judeţul nostru 
numeroşi profesori şi învăţători cu 
aptitudini reale de cercetători, însă, 
din păcate, îşi trăiesc izolat viata 
spirituală, refugiaţi în empireul eului 
interior, fără intenţia debarcării pe 
ţărmul obştei. Sarcina mobilizării şi 
atragerii acestora intr-un cadru or-

UN SUFLI RECE 
PRIM E
ACTELE

(Urmare din pag. I)

Cornel Popescu: în acest caz, in- 
.gin*>rnl trphnia să certifice, pe pro-

scandalului în literatură, ortodocşi 
ai pozării, care etichetează grăbit 
orice judecată lucidă drept limitare 
a înţelegerii. Mai ales acestora, da
că au sinceritatea să o citească, lu
crarea lui Eugeniu Sperantia li se 
adresează cu o teribilă acuitate, cu 
o necesitate care nu suferă amînare. 
Acest cod elementar al poeziei poa
te oferi destul de uşor (cartea este 
scrisă la nivelul celei mai largi în
ţelegeri) o platformă minimă a con
ştiinţei de sine a creatorului de li
teratură, un fond necesar al onesti
tăţii profesionale, arătind drumul a- 
devăratei reîntoarceri a poetului la 
uneltele sale. Desigur, cartea se a- 
drescază unui pubiic mult mai larg, 
tuturor celor care simt necesitatea 
iniţierii minime în arta versurilor, 
fiind indicată mai ales elevilor (ca
re elev, oare nu a încercat să lege 
două versuri?), ca una dintre cele 
mai utile lecturi.

Anticipam o nedumerire fală de 
oportunitatea momentului de apari
ţie a acestui abecedar al versifica
ţiei. Cred că apariţia lui, sau a 
unuia similar, s-ar ii cerut consu
mată cu cîtva timp înainte, premer- 
gind unele lucrări de pretenţioasă 
specialitate care, probabil din lipsa 
unei iniţieri prealabile, nu s-au bu- 
CiiTăT'iîîî aToiiţia CăWTT • S W f î  t u - J 
venit.

Cit despre carte în sine, are ex
clusiv un caracter iniţiatic în poe
tică, explicind la modul concis şi 
direct mecanismul realizator al va
lorii poetice. Păstrată permanent ia 
acest mod al enunţului, cartea nu are 
veleităţi dincolo de intenţia mărtu
risită. Cit priveşte concepţia auto- 
rului asupra substratului funcţional

D i s p a r i ţ i i ... 
misterioase

De ani de zile asistăm la ’ dis
pariţia,, mai mult sau mai puţin 
ciudată, a unor lucruri care fac 
parte din zestrea Sibiului. La în
ceput a fost un monument — 
singurul monument baroc din 
tară 1 Apoi, au dispărut bolti de 
trecere (pe sub vechea primărie), 
lucrările în stuc ale unor clădiri 
(vezi, mai recenl, clădirea poş
tei), lanţurile din bronz masiv de 
la statuia lui Coşbuc, sculptura 
caro înfrumuseţa fîntina arteziană 
din fata Casei copilului de pe

strada Dealului' ş i . . .  cine le 
mai poate tine socoteala la toate?

De vreo doi ani am asistat şi 
la unele apariţii. îmbucurătoare, 
de astă dată.

Este vorba de acele plăci de 
marmoră care — cu datele nece
sare înscrise pe ele — marcau 
monumente de interes istoric, ar
hitectural sau cultural din oraşul 
nostru. Dar iată că — după o 
existentă de foarte scurtă durată 
— şi plăcile au început să cris
pară, cu prilejul renovărilor. Pînă 
acum a dispărut cea de pe bas
tionul Haller (restaurat încă în 
toamna anului trecut), iar mai re
cent două din cele trei turnuri 
de pe strada Cetăţii au rămas şi 
ele văduvite de plăcile respec
tive. Se mai adaugă la asta bus
tul din nişa zidului cetăţii de pe 
bulevardul 23 August şi grilajul 
de fier forjat care-1 proteja.

Ne întrebăm: ce urmează? Şi 
ne mai întrebăm ceva: există sau 
nu există un serviciu de arhitec
tură şi sistematizare în oraşul a- 
cesta? Dacă da, atunci să-şi facă 
simţită existenta şi să păstreze 
zestrea — veche sau nouă — a 
acestui oraş care i-a fost dată 
în grijă.

MIRCEA AVRAM

Zilnic, la cabinetul stomatologic al Liceului „Gheorghe iază r” din Sibiu 
sínt consultaţi peste 30 elevi. Din luna iunie a.c. cabinetul a fost dotat cu

-------------------------un -aparat »Dentiar*. producţie romanească.-------------------------
în fotografie: Dr. Ana Papionaş, asistată de sora Aneta Gavrilaş, în timpul

aplicării tratamentului
Foto: FRED NUSS

cietăţii de ştiinţe filologice, consti
tuită cu ani în urmă, numărind, prin
tre merituoşii şi veneraţii săi mem
bri, numele notorii ale unor pasio
naţi exploratori ai universului lite
rar, ale căror investigaţii au lumi
nat fatete inedite ale specialităţii, 
au adus preţioase contribuţii la va
lorificarea patrimoniului literar lo
cal, au deschis perspective noi, în
temeiate ştiinţific şi sincronizate cu 
exigentele actualităţii.

Dacă am încerca, retrospectiv, o 
analiză a activităţii filialei, desco
perim, pe lingă reuşite incontesta
bile, unele momente de încetinire 
sau dispersare a forţelor, de timidă 
preocupare pentru a spori interesul 
public faţă de diversele manifestări 
sau pentru a scoate din inerţie bo 
gatul potenţial creator al Sibiului 
Luînd în consideraţie aceste adevă 
rurl, luminate şi mai mult de ac 
tnala stare de lucruri, încurajaţi 
fiind şi de perspectivele care Se des
chid, tot mai promiţător, dezvoltării 
artei şi culturii sibiene, considerăm

pectoratul şcolar, organizîndu-se 
simpozioane, sesiuni, colocvii, cursu
ri orientate pe o tematică specială, 
izvorită din cerinţele curente ale 
şcolii, ale mişcării literare, destinată 
unui auditoriu larg, ceea ce ar de
păşi prăfuita mecanică a cercului 
pedagogic.

Filiala noastră numără aproape 
200 de membri, insă din aceştia sínt 
activi foarte putini, marele rest a- 
vind doar o figuraţie scriptică, pre
zenta nefiind consemnată nici mă
car ca simplu audient al vreunei co
municări. Cum se justifică în acest 
caz calitatea de membru al unei so
cietăţi ştiinţifice? Care este expre
sia acestei comodităţi, împinse pînă 
la totală indiferentă? Poate că este 
necesară o reexaminare a propriului 
inventar intelectual şi psihic pentru 
a depăşi acest nivel stagnant, pri
mejdios pentru structurarea tot mai 
complexă şi superior-calitativă a 
personalităţii fiecăruia. Renunţarea 
la anumite habitudini şi prejudecăţi 
se impune imperios.

Lucrările în culori, executate la secţia tipar plan a întreprinderii poligrafice 
din Sibiu, sínt renumite pe plan mondial pentru calitatea tor superioară, 
în fotografie: maistrul Kazimir Oleksik, (dreapta) şi Horst Veronits, efec- 
tuînd un riguros control al imprimatelor la o maşină de tipar în două culori

ganizat de activitate ştnnUUca de- 
vine un imperativ şi o atribuţie de 
prim ordin a conducerii filialei, pre
cum şi a organelor de conducere şi 
control — inspectoratul şcolar, con
ducerea şcolilor — chemate să spri
jine mai viu şi mai concret munca 
r!e cercetare, să promoveze noul -şi 
iniţiativa de prestigiu.

Cu surprindere şi nelinişte cons
tatăm absenţa tinerilor în cîmpul ac
tivităţii ştiinţifice, ceea ce depăşeşte 
limitele oricărei presupuse modestii. 
Cercetarea ştiinţifică rîvneşte — 
mai mult ca oricînd — vigoarea, 
prospeţimea, avîntul tinărului con
dei, hrănit cu valori clasice, dar şi 
foarte receptiv la iureşul înnoitor 
al sensibilităţii estetice moderne. De
parte de orice conflict între gene
raţii, aceşti tineri vor putea coo
pera strîns cu membrii veterani ai 
filialei, vor împleti vigoarea cu ex
perienţa, spontaneitatea cu înţelep
ciunea, într-un climat tonic, propice 
încolţiră ideilor insolite, dezbaterii 
fertile, imprimindu-se unitate şi sens 
muncii de cercetare prin concentra
rea forţelor în cîteva focare, cu a- 
tentia orientată tenace spre o arie 
clară de probleme de istorie lite
rară (română şi străină), lingvistică, 
folclor, metodică. în afara oricărui 
exclusivism, se cuvine să fie explo
rată, în primul rînd, moştenirea li
terară a oraşului şi judeţului Sibiu, 
actualizînd şi luminînd valorile tre
cutului apropiat şi îndepărtat, atit 
de bogat însă insuficient şi lacunar 
valorificat.

Mai este un aspect demn de rele
vat. O cercetare, în cazul cînd nu 
poate fi publicată, trece in umbra 
uitării, in anonimat, fără putinta de 
a fi consultată la nevoie, de a intra 
in perimetrul activ al vieţii literare. 
Nimerit ar fi ca aceasta să fie de
pusă intr-un exemplar dactilografiat 
la biblioteca „Astra", pentru a putea 
fi oricînd cunoscută. Desigur, şansa 
valorificării publicistice într-o re
vistă literară locală ar constitui şi 
un stimulent moral, ar redimensiona, 
mai în adîncime, mişcarea literară 
sibiană şi ar conlucra la regruparea, 
la centralizarea forţelor creatoare 
existente, la descoperirea altora, la 
închegarea unei atmosfere prielnice 
creaţiei si cercetării.

Convergenta diverselor initiative 
şi acţiuni, stimularea şi unirea dis
ponibilităţilor locale, crearea unui 
tonus afectiv şi intelectual necesar, 
vor spori prestigiul filialei Societăţii 
de ştiinţe filologice şi rolul acesteia 
în coordonarea muncii de cercetare, 
de informare şi perfecţionare a ca
drelor didactice, de îndrumare a 
cercurilor de elevi, incit să devină 
o forţă de propulsie a mişcării lite
rare tot mai febrile din oraşul 
■ibiu.

Prof. ILIÉ GUŢAN 
secretar al Filialei Sibiu a 
Societăţii de ştiinţe filologice

pria-i răspundere, oportunitatea şi 
exactitatea consumului de sămîntă. 
S-a văzut însă cum a „funcţionat" 
răspunderea. Nu trebuie să omitem 
însă, din cadrul fenomenelor care 
facilitează crearea „plusurilor" şi in
competenta unor contabili şefi, su
perficialitatea unor specialişti. Bara- 
rea traseului unor asemenea feno
mene nu se poate face decit prin 
ridicarea gradului de conştiinţă, prin 
aprofundarea cunoştinţelor de spe
cialitate şi xprin aplicarea strictă a 
instrucţiunilor de întocmire, primire, 
operare şi decontare a documentelor 
contabile.

Red.: Cîteva cuvinte despre 
aportul concret al reviziilor şi al 
verificărilor la realizarea unei in
ventarieri totalitare şi realiste în 
cooperativele agricole de produc
ţie.

Cornel Popescu: Reviziile rezolvă 
inventarieri pe probleme şi segmen- 
tale, uşurînd ansamblarea lor apoi 
în inventarierea generală. Oferind 
repere sigure, datele reviziilor pot 
fi luate ca punci de orientare sau 
chiar de plecare în inventariere.

Verificările, în special cea care 
se execută acum, elucidează o serie 
de aspecte ale inventarierii: cele le
gate de produsele animaliere şi ve
getale, inclusiv păstrarea şi gestio
narea lor. Inventarierea nu va face 
decît să continue această acţiune din 
punctul în care activitatea economi
că a unităţii s-a găsit în momentul 
terminării verificării în problemele 
amintite şi va elucida aceleaşi pro
bleme şi în sectoarele neverificate: 
materiale, mijloace fixe etc.

în 69 de cooperative agricole au 
fost terminate reviziile de fond. Cu 
această ocazie au fost verificate 
toate gestiunile unităţii: casă, ma
gazii, sectoarele de producţie. S-a 
urmărit modul de realizare a pro
ducţiei, consumurile specifice — de 
seminţe, îngrăşăminte chimice, fu
raje, materiale de prelucrare, zile- 
muncă — precum şi modul de păs
trare şi destinaţia întregii producţii 
realizate. La fiecare sector s-a fă
cut o analiză a eficientei economice 
a activităţii desfăşurate. Se poate 
spune că scopul reviziilor de fond 
a fost atins: clarificarea situaţiei e- 
conomice a unităţilor, depistarea pa
gubelor, elucidarea cauzelor lor şi 
indicarea măsurilor de recuperare a 
pagubelor. Reviziile şi verificările 
contribuind la aducerea la zi a evi
dentei contabile, uşurează inventa
rierea generală de sfîrşit de an şi 
creează condiţii pentru închiderea 
operativă a unui an contabil şi pen
tru deschiderea corectă a noului an 
de activitate în cooperativele agri
cole de producţie.

al prozodiei, se resimt influentele 
unor mai vechi preocupări in do
meniul psihologiei. Formal, Iniţierea

Complot împotriva durerii
„Mă găseam odată în munţi, pe 

o vreme fermecător de frumoasă. 
Colindasem în lung şi-n lat pădu
rea din spatele cabanei X, alergasem 
după o minge pe micul platou, cu- 
lesesem flori. Obosisem împreună 
cu Ionel şi mama ne-a anuntat că 
vom pleca acasă. Dar tocmai în mo
mentul acela am simtit o împunsă
tură groaznică, o durere nemaipo
menită sub „furca pieptului". Parcă 
„un ceva" nemilos, uluitor de rău, 
îmi strîngea măruntaiele cu cruzime 
şi nu-mi mai dădea nici o posibili
tate să stau în picioare. Fără să 
vreau m-am îndoit ca o nuia de car
pen tînără, chircindu-mă în speranţa 
că b’inele îmi va sosi pînă la urmă 
în ajutor. Am căzut în braţele lui 
Ionel şi am leşinat. . .

M-am trezit ca după un vis urît. 
O bucurie fantastică îmi străbătea 
prin toate firicelele sufletul, era o 
stare feerică de încredere şi nu-mi 
venea în ruptul capului să-mi desfac 
pleoapele. Cu siguranţă că am visat 
numai. Am deschis ochii. Surprin
dere. Nu eram acasă. Tavanul îmi 
era necunoscut, lipsea candelabrul 
nostru. Cele două becuri atîrnau în
tr-o lustră de culoare gălbuie. In 
jurul patului meu o mulţime de băr
baţi şi femei nemaivăzuţi îmbrăcaţi 
în a lb . . .  Se uitau toţi cînd la mine 
cînd la un coleg de-al lor mai în 
vîrstă şi licăririle ochilor lor con
ţineau în ele ceva ştrengăresc dar 
serios, priviri ale oamenilor care au 
dus o luptă crîncenă cu răul şi ju
bilau oarecum de obţinerea victoriei. 
„Ai alergat ieri prea mult — mi-a 
spus medicul cel mai aproape de 
mine. Ai avut o criză la stomac şi... 
Noi îţi vrem binele. Ne-am adunat 
cu toţii aici şi fără ştirea ta  am or
ganizat un complot împotriva dure
rii..."

Povestirea băiatului cu pricina, 
alte relatări ale diferiţilor oameni 
pe care i-am cunoscut sau nu, din 
tară, sau din lumea întreagă, aduc 
elogii acelora care zi de zi salvează 
vieţi omeneşti, aduc prin strădania 
lor alinări durerilor. Şi într-adevăr, 
pînă cînd bolnavii îşi trăiesc drama 
lor în fulgerări de clipe şi stări ine
fabile de vis, raţiunea omului în alb 
îşi solicită cu un efort extraordinar 
memoria pentru a găsi adevăratele 
cauze ale durerii. O mulţime de ra
ţionamente se întretaie cu o iuţeală 
extraordinară în mintea lor, deschi- 
zînd portiţă cu portiţă drumul spre 
adevăr, spre găsirea cauzelor bolii.

Acest efort merită într-adevăr lău
dat, iar medicilor. . .  li se cuvin mul
ţumiri.

Să mă ierte însă cititorul dacă am 
să-mi imaginez felul cum ar fi de
curs mai departe discuţia între mi
ne, pacient, şi medicii de lingă patul 
său. După ce copilul a ascultat cu 
atenţie relatările medicului a între
bat:

Ce e aceea durere?
— Durerea — i-a răspuns urmaşul 

lui Hipocrat — e simptomul major 
şi cel mai frecvent pentru care bol
navul apelează la ajutorul nostru... 
Bănuind o suferinţă minoră sau fră- 
mîntat de posibilitatea unei boli gra
ve (cancerul, de exemplu) omul ob
servă, se analizează, se studiază şi-şi 
reproduce sieşi, semenilor şi apoi 
medicului o complexitate de semne 
trăite. Medicul va evidenţia relaţiile 
cauzele dintre aceste semne şi va 
stabili diagnosticul.

Bază de diagnostic
— înseamnă că pacientul trebuie 

să se analizeze într-adevăr bine şi 
să spună precis ce, unde şi de cînd 
îi doare.

— Da. In acest caz durerea poate 
servi ca bază de diagnostic. Medi
cului îi revine doar sarcina de a lo
caliza durerea. Căci, atunci cînd un 
organ este bolnav, durerea sau jena 
este simţită adesea în ţesuturile a- 
proximativ supraiacente sau într-o 
regiune destul de îndepărtată. înar
mat cu o temeinică pregătire profe
sională, cu cunoştinţele logice nece
sare, medicul trebuie să ştie să des
copere drumul cel mai eficace şi 
mai sigur spre vindecare.

Poate îi şi sursă 
de erori?

— Durerea, ca simptom, dar mai 
ales durerea-suferinţă, creează în
tr-adevăr, clteodată, surse de erori. 
Şi din punctul de vedere al gîndirii 
logice, erorile de diagnostic, cauzate 
de durere, pot fi erori materiale 
(prin relatarea greşită a faptelor), 
erori verbale (prin folosirea eronată 
a termenelor) şi erori logice (apre
cierea incorectă a deducţiilor).

Dacă faptele sínt relatate greşit 
durerea poate fi neglijată, exagerată 
sau incorect localizată topografic şi 
în timp. O persoană subsenzitivă, cu 
o durere comparativ uşoară, poate 
fi mai bolnavă decît o persoană hi- 
persenzitivă care se prezintă cu o 
durere agonizată. In interpretarea 
durerii erorile sínt variate. Un acar 
se internează cu diagnosticul de a- 
pendicită acută, cu apărare muscu
lară. După opinarea interniştilor chi
rurgul intervine fără suport de la
borator. La laparatomie s-a găsit în
să apendicele normai, bolnavul a- 
vînd o litiază ureterală dreaptă. Alt 
exemplu. Un bătrîn se internează de 
nrnpnţS rn Hi«nnoşţirn] Hp ule?*? per- 
forat. La consultul medico-chirurgi- 
cal se pune diagnosticul de abdomen 
acut şi se indică intervenţia de ur
gentă. Dar culmea, la intervenţie 
chirurgul nu găseşte nici o perfora
ţie. Era un abces retrogaştric, iar 
în mijlocul acestui abces un os de 
peşte înghiţit cu 3—4 săptămîni îna
inte. S-ar mai putea da şi alte exem
ple de erori de diagnostic cauzate 
de greşita interpretare a durerii.

Dar nu-i mai puţin adevărat fap
tul că binele adus semenilor prin 
acţiunea de combatere a durerii de 
către medici este incomparabil mai 
mare. Agresiunii împotriva organis
mului omenesc, medicul-om de pre
tutindeni i-a opus întotdeauna pro
pria sa inteligentă. Şi în umbra a- 
cestui nemilos duşman, medicina or
ganizează continuu un complot cu 
şanse din ce în ce mai mari de reu
şită. Asupra unor efecte a căror cau
ze se credeau odată imposibil de 
descoperit medicii aruncă astăzi o 
lumină neaşteptată, surprinzătoare 
prin îndrăzneala ei. Şi parcă pen
tru a le sădi bolnavilor în suflete 
încrederea, optimismul prin intenţia 
lor, recită în gînd versurile lui 
Sakespeare: „Alungă-ti deci durerea 
/  Fii vesel de se poate /  Căci tot la 
zi ajunge / Şi cea mai lungă noapte".

ALEXANDRU GRAD
P.S. Cu cîteva săptămîni în urmă 

la Sibiu a avut loc simpozionul „Me
dicul în fata durerii". Am discutat 
si am citit lucrările medicilor V. Co- 
roianu, Stelian Rîndaşu şi Angela 
Şutu. In urma acestor discuţii s-a 
redactat matériáiul de fată. Credem 
că dezbateri mai largi, organizate 
în cadrul unor conferinţe, poate, pe 
tema psihoterapiei durerii, a necesi
tăţii încrederii bolnavului în medic, 
ar fi bine venite.

r
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PE LA XAŢHMLE liMTK
Un document 
referitor la reali
zarea deplină a 
drepturilor omului

cărei lucrări au avut loc la Teheran.
Documentul recomandă secretaru

lui general să transmită organelor 
competente ale O.N.U. şi agenţiilor 
specializate rezoluţiile respectivei 
conferinţe, în vederea adoptării unor 
acţiuni concrete în direcţia îndepli
nirii lor.

New York - Trimisul special Ager- 
pres, N. Ionescu, transmite: In cadrul 
dezbaterilor din Comitetul pentru pro
blemele sociale, umanitare şi cultu
rale al Adunării Generale a O.N.U. 
consacrate „Anului internaţional al 
drepturilor omului" a fost adoptat 
un proiect de rezoluţie — elaborat 
de 36 de state, printre care şi Ro
mânia — în care se cere tuturor sta
telor şi organizaţiilor să întreprindă 
noi acţiuni pentru realizarea deplină 
a drepturilor omului, în lumina re
comandărilor Conferinţei internaţio
nale pentru drepturile omului, ale

New York 5 — Trimisul special 
Agerpres, N. Ionescu, transmite: 
După cum s-a anunţat oficial la 
O.N.U., secretarul general U Thant 
a convocat la 5 decembrie pe repre
zentanţii permanenţi la Naţiunile 
Unite ai Israelului şi Iordaniei şi 
şi-a exprimat îngrijorarea în legă
tură cu recenta deteriorare a situa
ţiei militare în regiunea ţărilor res
pective. U Thant a cerut celor doi 
diplomaţi ca, în contextul rezoluţii
lor Consiliului de Securitate privind 
încetarea focului, să transmită gu
vernelor lor îngrijorarea sa.

Un simpozion ai Uniunii Interparlam entare
Geneva 5 — Corespondentul A- 

gerpres, H. Liman, transmite: Joi 
s-au. deschis la Palatul Naţiunilor 
lucrările celui de-al II-lea Simpozion 
Internaţional al Uniunii Internaţio
nale parlamentare, care are ca temă: 
„Parlamentul şi mijloacele de con
tact cu opinia publică prin interme
diul presei, radioului şi televiziunii". 
Participă numeroşi reprezentanţi 
ai grupurilor naţionale ale Uniunii,

ziarişti aparţinind marilor organe de 
presă, ca şi reprezentanţi ai socie
tăţilor şi organizaţiilor naţionale şi 
internaţionale de presă, radio şi te
leviziune. Delegaţia tării noastre 
este compusă din prof. Traian Io- 
naşcu, vicepreşedinte al grupului na
ţional român al Uniunii Interparla
mentare, şi C. Paraschiveşcu-Bălă- 
ceanu, membru în Comitetul de con
ducere.

Situaţia de pe frontul nigerian
Lagos 5 (Agerpres). — Un comu

nicat oficial dat publicităţii la La
gos informează că, în urma luptelor 
violente angajate cu trupele biafre- 
ze, prima divizie a forţelor federale 
nigeriene a ocupat localităţile 
Usaukpan şi Umueworo, din sectorul 
Afikpo. Comunicatul precizează că 
forţele federale îşi continuă înainta
rea şi în alte sectoare.

Localităţile Usaukpan şi Umueworo 
se află la aproximativ 80 kilometri 
de Umuahia, ultima fortăreaţă im
portantă pe care biafrezii o mai de
ţin după peste 16 luni de război. 
Potrivit relatărilor ' corespondenţilor 
agenţiilor occidentale de presă, pri
ma divizie federală înaintează în a- 
ceastă direcţie pentru a face jonc
ţiunea cu divizia a treia aflată de 
mai multe săptămîni in apropierea 
oraşului Umuahia.

Directorul general al Organi
zaţiei Naţiunilor Unite pen
tru Alimentaţie şi Agricultură 
(F.A.O.), Addeke Boerma, a apro
bat trimiterea unui ajutor alimentar 
suplimentar, în valoare de 1,7 milioane 
dolari, victimelor războiului civil din 
Nigeria. In felul acesta, ajutorii! le
tal acordat de F.A.O. populaţiei din 
Nigeria se ridică la 3 milioane do
lari. Distribuirea ajutorului a fost 
asumată de către Comitetul Interna
ţional al Crucii Roşii (C.I.C.R.).

O consfătuire la 
C.C. al P.C. din 
Cehoslovacia

Praga 5 (Agerpres). — După cum 
anunţă agenţia C.T.K., Alexander 
Dubcek, prim-secretar al C.C. al P.C. 
din Cehoslovacia, a avut la Comitetul 
Central o întîlnire cu directorii ce
lor mai mari întreprinderi cehoslo
vace din sectoarele industriei grele, 
chimice, de construcţii, miniere şi 
uşoare. In cadrul consfătuirii, care 
a avut loc cu acest prilej, s-a efec
tuat un schimb de păreri cu privire 
la problemele politicii economice 
actuale a partidului şi guvernului.

Participanţii la consfătuire au fost 
informaţi despre conţinutul proiectu
lui preliminar al rezoluţiei C.C. al 
P.C. din Cehoslovacia, care urmea
ză a fi dezbătută de plenara din 
decembrie a Comitetului Central. în 
această plenară urmează să se sta
bilească sarcinile principale ale po
liticii economice cehoslovace pentru 
perioada imediat următoare.

R. P. UNGARĂ

a
Plenara 

C.C. al P.M.S.U.
lărgită

Budapesta 5 (Agerpres). — După 
cum anunţă agenţia MTI, la Buda
pesta a avut loc Plenara lărgită a 
Comitetului Central al P.M.S.U.

In cadrul Plenarei a fost dezbătut 
şi adoptat raportul prezentat de 
Rezső Nyers, membru al Biroului 
Politic, secretar al Comitetului Cen
tral, în legătură cu înfăptuirea re
formei economice, dezvoltarea eco
nomică pe anul 1968 şi direcţiile prin
cipale ale activităţii economice în 
anul viitor. Comitetul Central a a- 
preciat că în primii trei ani ai celui 
de-al treilea cincinal, planul a co
respuns telurilor stabilite pentru 
dezvoltarea economiei obtinîndu-se 
atît în industrie, cît şi în  agricul
tură creşteri mai rapide decit s-au 
prevăzut. Comitetul Central a sub
liniat necesitatea realizării unui 
ritm de dezvoltare economică şi ri

dicarea nivelului de trai al popula
ţiei în conformitate cu prevederile 
planului. Plenara a subliniat că sínt 
necesare măsuri în vederea îmbu
nătăţirii producţiei bunurilor de con
sum, realizării investiţiilor, îndepli
nirea criteriilor calitative cerute de 
comerţul exterior.

Plenara a analizat şi aprobat, de 
asemenea, raportul prezentat de 
Zoltán Komócsin, membru al Birou
lui Politic, secretar al C.C., cu pri
vire la problemele actuale interna
ţionale.

R.P. UNGARĂ. Noul centru (strada Gheorghe Doja) recent terminat în ora- 
şui industrial Danaujvaros) din Transdanubia

Plenara C. C. 
al P.C. Francez

Paris 5 — Corespondentul Ager- 
pres, Al. Gheorghiu, transmite: Joi 
dimineaţă au început la Champigny, 
departamentul Val de Marne, lucră
rile plenarei C.C. al P.C.F, Pe or
dinea de zi a plenarei, care va dura 
două zile, figurează problemele lup
tei pentru democraţie şi socialism — 
raportor Waldeck Rochet şi darea 
de seamă a delegaţiei care s-a întîl- 
nit la Moscova cu delegaţia P.C.U.S. 
— raportor Georges Marchais.

FRANJA

Proiectul de lege privind lăr
girea drepturilor sindicatelor

Paris 5 (Agerpres). — Adunarea 
Naţională franceză a adoptat în 
cursul nopţii de miercuri spre joi, 
cu o mare majoritate, 438 voturi 
contra 4 şi 22 de abţineri, proiectul 
de lege guvernamental de lărgire a 
drepturilor sindicatelor din între
prinderi. Proiectul de lege prezentfet 
Adunării Nationale de Maurice 
Schumann, ministrul pentru proble
mele sociale, este menit să consti
tuie o bază pentru aplicarea aşa-nu- 
mitei „participări" pe care preşedin
tele de Gaulle a definit-o după e- 
venimentele din mai—iunie ca un 
principiu esenţial al politicii sale. 
Proiectul de lege nu a suferit mo
dificări importante, în pofida atacu-

în Vietnamul de Sud 
în ultimele 24  de ore

Saigon 5 (Agerpres). — In Viet
namul de Sud au continuat să se 
desfăşoare în ultimele 24 de ore 
lupte între detaşamentele F.N.E. şi 
trupele americano-saigoneze. In a- 
propierea capitalei, patrioţii au or
ganizat o ambuscadă împotriva unei 
unităţi a diviziei I de infanterie aero
purtată americană. Ciocnirea, în 
cursul căreia au fost doborite două 
elicoptere şi au fost scoşi din luptă 
peste 100 militari aparţinind S.U.A., 
a fost apreciată de un purtător de 
cuvînt american drept una dintre 
cele mai dure din ultimele două 
luni.

Alte ciocniri au avut loc în re
giunea Deltei Mekong, în provincia 
Kien Phong, situată la nord de Sai
gon, si în apropierea zonei demili
tarizate. La acţiunile militare între
prinse de forţele S.U.A. au partici

pat avioane de vînătoare şi bombar
diere de tipul B-52.

Agenţia V.N.A. transmite pé de 
altă parte, citind agenţia de presă 
„Eliberarea“, că în cursul unei lupte 
recente desfăşurate în provincia 
Quang Nam patrioţii sud-vietnamezi 
au scos din luptă o companie apar- 
ţinînd trupelor satelite sud-coreene. 
Aceasta se făcuse vinovată de mai 
multe acţiuni represive împotriva 
populaţiei paşnice.

Saigon 5 (Agerpres). — Premierul 
saigonez, Tran Van Huong, a anun
ţat oficial numirea lui Phan Dang 
Lam în funcţia de şef al delegaţiei 
administraţiei sud-vietnameze la con
vorbirile de pace de la Paris. Pham 
Dang Lam, împreună cu vicepreşe
dintele Nguyen Cao Kv, care a fost 
numit „coordonator" al delegaţiei, 
vor sosi sîmbătă la Paris.

VIETNAMUL DE SUD. Patrioţii sud-vielnamezi patrulînd pe canalele Deltei
Mekong

YEMEN. Minunata privelişte ar
hitectonică din Audali

rilor violente din partea cercurilor 
patronale franceze.

Potrivit relatărilor agenţiei France 
Presse, deputatul majorităţii guver
namentale U.D.R., David Rousset, a 
acuzat cercurile patronale de „ego
ism şi orbire", precum şi de a fi în
cercat să lanseze „ameninţări" la 
adresa vieţii interne şi să facă spe
culaţii pe seamă francului.

Noua lege dă posibilitate sindi
catelor să fie legal recunoscute în 
întreprinderile care au mai mult de 
50 salariaţi. Sindicatele vor bene
ficia de mijloace de acţiune mult 
mai largi decit în prezent. Delegaţii 
sindicali vor beneficia de o protecţie 
sporită, vor dispune de 15 ore pe 
lună pentru desfăşurarea muncii sin
dicale, nu vor putea fi concediaţi 
atît timp cît îndeplinise funcţii ale
se şi nici în următoarele şase luni 
după expirarea mandatului. Sindica- ! 1958, a obţinut alegerea sa ca sena
tele vor avea dreptul de a afişa co- I tor în districtul federal din Caracas, 
municatele lor fără o autorizaţie | iar partidul său „Cruciada civică na- 
prealabilă a patronului, au posibili- i tională" va deţine, în urma acestor 
tatea de a distribui manifeste şi de J alegeri, 25 de locuri în Camera De- 
a strînge cotizaţiile sindicale la lo
cul de muncă.

Bilanţ parţial 
al scrutinului 
din Venezuela

Caracas 5 (Agerpres). — Joi Ia ora 
5,00 G.M.T., Consiliul suprem elec
toral a anuntat că după despuierea 
urnelor, din peste 75 la sută din cele 
15 000 de birouri de votare, candi
datul Partidului democrat-creştin, de 
opoziţie, Rafael Caldera, continuă să 
conducă cu 30 432 de voturi (1,19 la 
sută), faţă de Gonzaio Barrios, can- 
diaatul Partidului de guvernâmînt, 
acţiunea democratică. Potrivit comu
nicatului, Rafael Calderas a întrunit 
741 387 de voturi, în timp ce Gon
zaio Barrios a obţinut 710 955 de 
voturi.

Fostul dictator, Marcos Perez Ji
menez, răsturnat de la putere In

putaţilor, situîndu-se imediat 
Partidul democrat creştin.

după

B.I.R.D. faţă de ţările 
în curs de dezvoltare

New York 5 (Agerpres). — In
tr-un raport prezentat Consiliului 
Economic şi Social al O.N.U. 
(E.C.O.S.O.C.), Robert Mc Namara, 
preşedintele Băncii Internationale de 
Reconstrucţii şi Dezvoltare (B.I.R.D.), 
a propus —- în numele instituţiei pe 
care o prezidează şi a organismelor 
afiliate — ca viitoarea administraţie 
a preşedintelui Richard Nixon să 
sporească fondurile destinate acor
dării de împrumuturi pentru ţările 
în curs de dezvoltare. Noua adminis
traţie şi Congresul — propune Mc 
Namara — trebuie să acţioneze fără 
întirziere în acest sens pentru a de
termina, în mod indirect, ca şi alte 
guverne occidentale să adopte mă
suri similare.

Documentul relevă intenţia Băncii 
Mondiale de a şi dubla fondurile ce 
urmează să fie acordate ca împru
muturi acestor- tari in viitorii cinci 
ani. Banca Mondială intenţionează 
să-şi concentreze atenţia spre finan
ţarea unor proiecte de mare anver

gură economică, cum sínt construc
ţiile pentru asigurarea bazei ener
getice, construirea de reţele rutiere 
şi căi ferate etc., în ţările aflate în 
curs de dezvoltare. In raportul pre
zentat de preşedintele B.I.R.D. se 
prevede ca fondurile destinate pen
tru împrumuturi în vederea dezvol
tării agriculturii să crească de patru 
ori, astfel incit să se facă investi
ţiile necesare care să asigure obţi
nerea unei producţii agricole sporite 
In ţările aflate în curs de dezvol
tare. Pe această cale se prevede re
ducerea simţitoare a cheltuielilor 
actuale, în vederea importării can
tităţilor de hrană necesare acoperirii 
deficitului intern. Alte sume sínt 
prevăzute pentru finanţarea activită
ţii de cercetare ştiinţifică şi dezvol
tării Invăţămintului şi culturii.

Agenţiile de presă nu menţionează 
nimic despre condiţiile în care 
B.I.R.D. intenţionează să acorde a 
ceste împrumuturi destinate ţărilor 
aflate în curs de dezvoltare.

Greva generală — reflex 
al erizei sociale din Italia

Roma 5 — Corespondentul Ager
pres, N. Puicea, transmite: Miercuri 
seara, la Roma şi în zeci de alte 
oraşe italiene a început greva gene
rală de 24 de ore, la care participă 
aproximativ 1,5 milioane salariaţi. 
Activitatea în regiunile afectate de 
grevă este aproape în întregime pa
ralizată. Traficul feroviar a încetat, 
întrerupînd transporturile de pasa
geri şi mărfuri între nordul şi sudul 
Italiei. Fabricile şi-au întrerupt acti
vitatea, muncitorii agricoli nu au 
ieşit la lucru, ziarele nu au apărut, 
autobuzele şi taxiurile nu circulă, 
spitalele s-au limitat la cazurile de 
urgentă, toate şcolile şi majoritatea 
magazinelor au fost închise, serviciile 
de poştă şi telecomunicaţii au fost 
suspendate, iar distribuţia de gaze 
şi electricitate s-a întrerupt parţial. 
Prin această grevă generală salaria
ţii din toate sectoarele protestează 
„împotriva şomajului şi intensiticării 
exploatării, împotriva retribuţiei 
necorespunzătoare a muncii şi a li
mitării drepturilor sindicale, pentru 
o alta politică de dezvoltare econo
mică şi socială". Actuala grevă, or
ganizată unitar de cele trei mari 
centrale sindicale — C.G.I.L., U.I.L., 
C.I.S.L. — şi care este de fapt o 
continuare a grevei naţionale din 
14 noiembrie, urmează după o serie

de demonstraţii de protest ale mun
citorilor şi studenţilor, care au ajuns 
la un punct culminant la începutul 
acestei săptămîni, cu prilejul ciocni
rilor sîngeroase de la Avola-Sicilia, 
soldate, în urma intervenţiei poli
ţiei, cu doi morţi şi peste 130 de 
răniţi. In ultimul timp, studenţii, 
care revendică de mai multă vreme 
o reformă a invăţămintului univer
sitar, se alătură în masă acţiunilor 
greviste, iar în mai multe oraşe au 
ocupat universităţile.

Nemulţumirea generală se află în 
creştere, şi pentru moment nu se pre
vede o rezolvare rapidă, deoarece 
criza de guvern se menţine. La 
Roma, primul ministru desemnat, 
Mariano Rumor, şi liderii partidelor 
democrat-creştin, socialist si repu
blican continuă încercările în vede
rea formării unui nou guvern de 
coaliţie. Dar nici Mariano Rumor nu 
întrevede posibilitatea unei rezolvări 
a crizei de guvern decit, în cel mai 
bun caz, în cursul săptămînii vii
toare.

Actuala situaţie din Italia este 
considerată de observai ori drept cea 
mai gravă criză socială din ultimii 
opt ani. Se apreciază că actuala 
grevă generală va avea repercusiu
nile cele mai serioase din istoria 
postbelică a Italiei.

Noi paşi în direcţia Conferinţei de pace de la Paris
Deşi a trecut mai bine de o lună 

de la anunţarea ei, Conferinţa de la 
Paris nu a depăşit stadiul iniţial al 
pregătirilor. Ceva mai mult, centrul 
de greutate al actelor politice, care 
puteau să decidă începerea etapei 
noi şi hotăritoare pentru negocierile 
politice propriu-zise în vederea re
zolvării problemei vietnameze, s-a 
deplasat de la Paris la . . .  Saigon. 
Şi aceasta, după părerea observato
rilor, nu fără consimţămîntul tacit 
al Statelor Unite. Atitudinea de ob
strucţie a autorităţilor saigoneze şi 
„înţelegerea" manifestată de ac
tuala administraţie americană fată 
de poziţia lor au constituit principa
lul obstacol ridicat în calea tratati
velor în patru.

Situîndu-se pe poziţia nerealistă, 
infirmată de situaţia de fapt, de a 
obţine un statut privilegiat la con
ferinţă, autorităţile saigoneze au blo
cat practic începerea lucrărilor.

Respectarea înţelegerii iniţiale, în
ceperea cît mai grabnică a conferin
ţei de pace în patru — iată în 
esenţă punctul de vedere al R. D. 
Vietnam şi al F.N.E., reprezentantul 
autentic şi interlocutorul competent 
pentru a discuta toate problemele 
privind Vietnamul de Sud.

In fata acestei atitudini juste, 
sprijinită de întreaga opinie mon
dială, inclusiv de cea sud-vietnameză 
şi americană, Washingtonul s-a vă
zut nevoit să caute p ieşire din si
tuaţia dificilă în care se afla în 
urma „veto-uiui" saigonez, sugerat 
chiar de americani. O rundă de dis

cuţii între cei doi „aliaţi" s-a în
cheiat pînă la urmă cu hotărîrea 
administraţiei din Vietnamul de Sud 
de a participa la Conferinţa de la 
Paris. Guvernul marionetă de la 
Saigon propune şi acum ca tratati
vele să se desfăşoare între „două 
tabere", formulă în totală contradic
ţie cu acordul realizat anterior în
tre părţile participante la convorbi-

jinul acestei afirmaţii stau şi cîteva 
elemente intervenite în ultimul timp. 
Recent a avut loc ce-a de a treia 
întîlnire între reprezentantă delega
ţiilor nord-vietnameză şi americană 
pentru discutarea unor probleme 
tehnice în legătură cu desfăşurarea 
conferinţei în patru.

La sfîrşitul acestei săptămîni vor 
sosi la Paris reprezentanţii saigo-

C o m en tariu l zilei
rile preliminare: Pronunlîndu-se pen
tru tinerea unei conferinţe în patru, 
relevînd rolul pe care F.N.E. trebuie 
să-l joace ca parte independentă şi 
egală în drepturi la masa tratative
lor, R.D. Vietnam a dat încă o dat; 
dovadă de înţelegere şi responsabi 
litate pentru cauza păcii, pentru 
soarta naţiunii vietnameze, lăsînc 
deschisă posibilitatea începerii Ju
cărilor; în acest sens este interpre
tată precizarea purtătorului de cu
vînt al delegaţiei R.D. Vietnam care 
a declarat că „avînd în vedere ra
porturile de subordonare faţă de 
S.U.A. a administraţiei de la Sai
gon, delegaţia R.D. Vietnam nu an 
de făcut, nici un comentariu cu pri
vire la organizarea internă a dele
gaţiei lor".

Iată de ce se pare că în prezent 
ne aflăm în sfîrşit în ajunul începe
rii Conferinţei de la Paris. In spri-

nezi, astfel că toate cele patru de
legaţii se vor afla reunite la Paris. 
Faptul că ele se vor regăsi mai de
vreme sau mai tîrziu în jurul ace- 
ieeaşi mese nu înseamnă că toate 
aspectele preliminare au fost eluci
date. Aparenţa de dificultate proce
durală — care s-a făcut simţită în 
perioada de pregătire — ascunde în 
fond intenţia de a impune la masa 
conferinţei o aşa zisă „realitate a 
vieţii politice" din Vietnamul de 
Sud, de a nega sau în cei mai bun 
caz de a diminua roiul principal ce 
trebuie să revină de drept şi de fapt 
Frontului Naţional de Eliberare. Este 
bine cunoscut faptul că F.N.E. con
trolează marea majoritate a terito
riului sud-vietnamez şi a instaurat 
acolo o administraţie populară. For
mula celor „două tabere" camuflează 
p încercare de justificare a agresiu
nii americane şi totodată de salv

gardare a regimului saigonez, de a-1 
împinge pe acesta pe primul plan al 
convorbirilor, atunci cînd se vor elu
cida aspectele militare şi va fi luat 
în discuţie viitorul politic al Viet
namului de Sud. Iată deci că pro
blemele procedurale sínt, de fapt, 
probleme de fond, de principiu.

Se va schimba oare atitudinea 
S.U.A. faţă de obstrucţiile autorită
ţilor saigoneze? Fără a constitui un 
răspuns, recomandarea făcută ;oi de 
preşedintele ales, Richard Nixon, 
adresată pe canale diplomatice re
gimului saigonez „de a participa la 
convorbiri în mod constructiv, de a 
coopera cu S.U.A. spre a se ajunge 
la o pace constructivă", constituie 
un prim indiciu pentru modul mai 
nuanţat în care noua administraţie 
republicană înţelege să abordeze 
conferinţa.

Desfăşurarea conferinţei va clari
fica fără îndoială adevăratele inten
ţii ale Statelor Unite. Se cunoaşte 
de pe acum faptul că preşedintele 
ales al S.U.A. a numit un reprezen
tant al său la tratative, în persoana 
lui Henri Cabot Lodge, actualul am
basador al S.U.A. la Bonn. Comenta
torii de presă afirmă că acesta va 
fi viitorul conducător al delegaţiei 
americane la Conferinţa de pace de 
la Paris. Rămîhe de văzut ce va a- 
duce acesta ia Paris în valiza sa di
plomatică după consultările actuale 
cu Richard Nixon şi investirea ofi
cială în noua sa misiune.

ADRIAN IONESCU

9  La Budapesta au început lu
crările unei Conferinţe a Agenţiei 
Internaţionale pentru Energia Ato
mică la care participă oameni de 
ştiinţă şi cercetători din 15 ţări. 
Participanţii la conferinţă discută 
probleme legate de experienţa obţi
nută în privinţa metodelor tehnice 
de analiză a gradului de poluare a 
apel.

In prima zi a lucrărilor au fost 
prezentate referate privind poluarea 
lacurilor şi rîurilor din Europa pre
cum şi pericolul pe care îl prezintă 
pentru sănătate apele poluate.

9  Preşedintele ales, Richard 
Nixon, a oferit principalului său ri
val în recentele alegeri preziden
ţiale — Hubert Humphrey — postul 
de reperezentant permanent al S.U.A. 
Ia O.N.U. Potrivit secretarului de 
presă al noului preşedinte, Hum
phrey a apreciat oferta ce i-a fost 
făcută dar, a refuzat, mentionînd că 
nu doreşte să ocupe un post ofi
cial în viitoarea administraţie repu
blicană. El i-a explicat lui Nixon că 
doreşte să se înapoieze în statul său.

9  Noi tulburări au avut Ioc la 
Universitatea din Bruxelles, cu pri
lejul unei demonstraţii de protest a 
studenţilor, îndreptată împotriva 
prezenţei poliţiei în incinta univer
sităţii. Poliţiştii şi jandarmii au in
tervenit pentru a. împrăştia pe de
monstranţi. Au avut loc ciocniri vio
lente, în cursul cărora mai multe 
persoane au fost rănite. Politia a 
efectuat arestări în rîndurile studen
ţilor.

Coordonate
universale

9  Ciocniri violente au avut loc 
miercuri seara Ia Barcelona între
studenţi şi poliţie. Studenţii au or
ganizat ceea ce agenţia France Presse 
apreciază a fi cea mai importantă 
manifestaţie de la deschiderea anu
lui universitar. Fiind atacaţi cu bru
talitate de poliţie, manifestanţii au 
ridicat o baricadă şi s-au apărat cu 
pietre. Politia a arestat 80 de stu
denţi.

9  Tribunalul din Florenţa a pro
nunţat sentinţa în procesul intentat 
conducătorilor unui orfelinat parti
cular, acuzaţi de comportare inuma
nă faţă de copil. Cinci persoane ca
re se autointitulau „călugări şi 
maici", precum şi o doctoriţă au 
fost condamnate la închisoare pe di
ferite termene. In cursul procesului, 
care a durat peste o lună, a fost 
dovedită vinovăţia inculpaţilor de a 
fi bătut cu sălbăticie copiii, de a-i 
fi „pedepsit", obligîndu-i să stea vre
me îndelungată în apă rece şi să 
cureţe parchetul cu limba.

•  Soarta celor 32 de africani 
condamnaţi la moarte anul trecut, 
în august, continuă să îngrijoreze 
opinia publică africană după respin
gerea cererilor lor de apel. Se speră 
însă că ei nu vor fi executaţi, dat 
fiind că legea, prin care se pedepsea 
cu moartea portul de arme şi în ba
za căreia au fost arestaţi şi con
damnaţi, a fost nu demult comple
tată cu un amendament ce anulează 
caracterul obligatoriu al sentinţei 
capitale.

9  După cum anunţă agenţia
C.T.K., secretarul de stat, Dean 
Rusk, a anunţat că S.U.A. a adoptat 
hotărîrea definitivă de a refuza sa
tisfacerea cererii guvernului cehoslo
vac de extrădare a fostului general 
Jan Sejna. Autorităţile americane au 
acordat lui Sejna permisiunea de a 
rămîne în Statele Unite.

9  O delegaţie de oameni de ştiin- 
ţă, formată din sociologi si psiho
logi de Ia Universitatea Laurenco 
Marques, se pregăteşte să ducă tn 
regiunile de nord ale Mozambicului, 
pentru a-i studia comportarea, pe 

omul maimuţă" găsit în această ţa
ră în urmă cu cinci ani.

Este vorba de un negru, acum în 
vîrstă de 20 de ani, care a fost ră
pit de maimuţe pe cînd avea numai 
cîteva săptămîni. La 15 ani după 
răpire, vânătorii unui trib l-au vă
zut dormind în scorbura unui copac 
şi l-au dus cu ei. In cei cinci ani 
care au trecut de atunci, omul mai
muţa care, cînd a fost prins nu 
scotea decit ţipete fără înţeles, s-a 
obişnuit cu viata socială.
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